
منتظر ارتقای کیفیت اینترنت باشید
این روزها ارتقای کیفیت اینترنت به یکی از مطالبات کاربران تبدیل شده 
و وزیر ارتباطات هم اخیرا اعلام کرده اســت که ایــن موضوع را به صورت 
جدی در وزارت ارتباطات دنبال می کننــد و امیدوارند در آینده نزدیک 
در زمینه ارتقای کیفیت ارتباطات و دسترسی ها خبرهای خوبی به مردم 

بدهند.
اینترنت به عنوان یکی از بزرگترین منابع توسعه دهنده کشورهای جهان، 
امروزه نقش بســزایی در زمینه های گوناگون از تجارت گرفته تا آموزش 
دارد و بر همین اساس اهمیت زیرســاخت اینترنتی قوی و اتصال سریع را 

نمی توان نادیده گرفت.
به اعتقاد کارشناســان، ارتباطات در عصر جدید یکی از حقوق اساســی 
انســان ها و جزو حقوق عمومی مردم محسوب می شــود بنابراین دیگر 

امتیاز نیست و تبدیل به حق شده و باید عدالت در این حوزه رقم بخورد.
با این اوصاف اختلال و کندی در دسترســی به اینترنت موضوعی اســت 
که با رخ دادن هر چند وقت یک بار می تواند بر تجربه اســتفاده و رضایت 
کاربران از اینترنت تأثیرگذار باشد. بنابراین در سال های گذشته اقدامات 
متعددی برای بهبود کیفیت شــبکه و زیرســاخت مانند توســعه پروژه 
فیبرنوری و تشــکیل کارگروهی برای رســیدگی به اینترنت انجام شد 
اما همچنان این انتظار و درخواســت از ســوی کاربران که مصرف کننده 
هستند وجود دارد تا تدابیری از ســوی نهادهای مربوطه از جمله وزارت 

ارتباطات در این زمینه اندیشیده شود.  
بهبود کیفیت شــبکه همانگونه که اولویت دولت های گذشته بود اکنون 
به عنوان یکی از برنامه هــای مهم وزارت ارتباطــات در دولت چهاردهم 
شناخته می شود. در این راســتا، سید ستار هاشــمی- وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در حاشــیه نخســتین نشســت خبری رئیس جمهور 
درباره شبکه اینترنت اظهار کرده است: به صورت کلی بحث شبکه دو بعد 
متفاوت دارد. یک بعد آن بحث کیفیت خدمات ارتباطات که مشخصا در 
حوزه موارد وزارت ارتباطات قرار مــی گیرد و ما حتما به صورت جدی آن 
را دنبال می کنیم و امیدواریم در آینده نزدیــک در زمینه ارتقای کیفیت 
ارتباطات و دسترســی ها خبرهای خوبی به مردم بدهیم البته برای خبر 

آن چیزی است که مردم در زندگی کاملا حس و لمس می کنند.
وی افزود: یکی از مطالبه گرهای جدی پسرم هســتند که پای کار شبکه 
است و مدام مطالبه می کند و ما هم خود را مکلف می کنیم که این موضوع 

را پیگیری کنیم.

نت  ادامه رشد مثبت فعالیت های اقتصادی کشور

رشد اقتصادی امسال اعلام شد
خریدار  عملکرد تولیــد ناخالص داخلی 
کشــور در ســه ماهه اول ســال ۱۴۰۳ با 
احتســاب نفت و بدون احتســاب نفت به 
قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵ بــه ترتیب 
به ۳۹۰۵.۱ و ۳۴۸۰.۵ هــزار میلیارد ریال 
رسید که نســبت به دوره مشابه سال قبل از 
آن به ترتیب با افزایــش ۳.۲ و ۲.۵ درصدی 

همراه بوده است.
 همچنین رشــد اقتصادی به قیمت بازار در 
سه ماهه اول سال ۱۴۰۳ در مقایسه با فصل 
اول ســال قبل معــادل ۴.۲ درصد افزایش 

یافته است.
 تحقق رشــد اقتصــادی ۳.۲ درصدی )به 
قیمت پایه( سه ماهه اول ســال ۱۴۰۳ در 
امتداد رشــد اقتصادی ۴.۵ درصدی سال 
۱۴۰۲ حکایت از تداوم رشد مثبت فعالیت 

های اقتصادی کشور دارد.
بر اساس محاسبات مقدماتی اداره حساب 
های اقتصادی بانک مرکزی، تولید ناخالص 
داخلی به قیمت پایه )بــه قیمت های ثابت 
سال ۱۳۹۵( در ســه ماهه اول سال ۱۴۰۳ 
به رقم ۳۹۰۵.۱ هزار میلیارد ریال رسید که 
نسبت به فصل اول ســال ۱۴۰۲، رشد ۳.۲ 

درصدی را نشان می دهد. 
رشــد اقتصادی بدون نفت نیــز طی دوره 
زمانی مذکور معادل ۲.۵ درصد بوده است. 
همچنیــن بر اســاس محاســبات مخارج 
نهایی، نرخ رشــد هزینــه ناخالص داخلی 
به قیمت بازار طی فصل اول ســال ۱۴۰۳ 
نسبت به دوره مشابه سال قبل از آن معادل 

۴.۲ درصد برآورد گردیده است.

بررسی وضعیت سرمایه گذاری در بخش 
های مختلــف اقتصادی )بــه قیمت های 
ثابت ســال ۱۳۹۵( مبین آن است که در 
سه ماهه اول سال ۱۴۰۳ تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص از رشد ۴.۶ درصدی نسبت 
به دوره مشابه ســال قبل از آن برخوردار 
شده اســت؛ به طوری که در دوره مزبور، 
رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در دو 
زیربخش اصلی ماشین آلات و ساختمان 
به ترتیب معــادل ۰.۷ و ۷.۵ درصد بوده 

است. 

مولفه های رشد اقتصادی در سه ماهه 
اول سال ۱۴۰۳

بررسی عملکرد رشــد اقتصادی بر حسب 
گروه فعالیت هــای اقتصــادی )به قیمت 
های ثابت ســال ۱۳۹۵( نشــان می دهد، 
رشد تولید ناخالص داخلی در سه ماهه اول 
سال ۱۴۰۳ حاصل تحقق رشد مثبت ارزش 
افزوده در تمامی گروه های اصلی بوده است. 
لازم به توضیح اســت کــه در دوره مزبور، 
رشــد محقق شــده گروه های نفت و گاز، 
صنایــع و معادن،  کشــاورزی، جنگلداری 

و ماهیگیــری  و  خدمات  نســبت به دوره 
مشــابه ســال قبل از آن به ترتیب معادل 
۹.۵، ۳.۶، ۳.۱ و ۱.۹ درصد است. همچنین 
خاطرنشان می سازد سهم گروه های مزبور 
از رشــد ۳.۲ درصدی محقق شــده در سه 
ماهه اول سال ۱۴۰۳ به ترتیب معادل ۱.۰، 

۰.۸، ۰.۳ و ۱.۱ واحد درصد بوده است.
در دوره مورد بررســی، ارزش افزوده بخش 
صنعت به قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵ از 
افزایش ۳.۱ درصدی نسبت به سه ماهه اول 
سال ۱۴۰۲ برخوردار بود؛ به طور مشخص 

در این بخش، شــاخص تولید کارگاه های 
بزرگ صنعتی ۱۰۰ نفر کارکن و بیشــتر با 
اختصاص سهمی معادل ۷۰ درصد از ارزش 
افزوده بخش صنعت     نســبت به دوره مشابه 
سال قبل از آن، رشــدی معادل ۳.۵ درصد 

را تجربه کرد.
بررســی عملکرد رشد شــاخص مزبور )به 
تفکیــک رشــته فعالیت هــای صنعتی بر 
حســب کدهای ISIC دو رقمی( نشان می 
دهد که در ســه ماهه نخست سال ۱۴۰۳ از 
مجموع ۲۴ گروه اصلی، ۱۴ گروه عمده )با 
ضریب اهمیت ۸۸.۱ در صدی از شــاخص 
کل( از رشــد مثبت تولید برخــوردار بوده 
اند؛ از جمله صنایعی که بیشــترین سهم را 
در رشــد محقق شــده این دوره داشته اند 
می توان به صنایع تولید فلزات اساســی، و  
صنایع تولید مواد و محصولات شــیمیایی  

اشاره کرد. 
بررســی تولید ناخالص داخلی برحســب 
اقلام هزینه نهایی در ســه ماهه اول ســال 
۱۴۰۳ نشــان می دهد، هزینه های مصرف 
نهایی بخش خصوصی و تشــکیل سرمایه 
ثابت ناخالص بــه قیمت های ثابت ســال 
۱۳۹۵ به ترتیب از نرخ های رشد ۰.۷ و ۴.۶ 
درصدی نســبت به دوره مشابه سال قبل از 
آن برخوردار بوده اند که رشــد محقق شده 
تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص در دوره 
زمانی مزبورعمدتاً متاثر از رشــد تشــکیل 
ســرمایه ثابت ناخالص در هر دو زیربخش 
ماشین آلات و ســاختمان به ترتیب معادل 

۰.۷ و ۷.۵ درصد بوده است. 

 یک کارشناس: بارها بحث انتقال پایتخت مطرح شد اما دو عامل مانع تحقق این امر است

هزینه انتقال پایتخت چقدر است؟
آیا قاچاق طلا صفـر خواهد شد؟آیا قاچاق طلا صفـر خواهد شد؟

حل مشکل تولیدکنندگان طلا با راه اندازی اتاق فلزات گران بهاحل مشکل تولیدکنندگان طلا با راه اندازی اتاق فلزات گران بها
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                اجتماعی
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رئیس مجلس شورای اسلامی:
باید باور کنیم که ورزش یک صنعت هم است

پزشکیان در جلسه هیئت دولت:
ور اوج جنایت پیشگی است استفاده از ابزار تر

رییس اتاق  بازرگانی ایران در دیدار با یک مقام ترکی مطرح کرد

انتقاد از تعرفه بالای صادرات به ترکیه

مدیرعامل شرکت ملی گاز:
ح نیست، کمبود داریم دیگر ناترازی انرژی مطر

 بازار مسکن در رکود تورمی شدید
زنگ خطـر برای مستاجران
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سه رکن اساسی گفتمان »وفاق«
محمد گلزاری، دبیر شورای اطلاع رسانی دولت  دولت چهاردهم با شناخت 
دقیق از گسل ها و شــکاف های جامعه، شــعار و آرمان »وفاق ملی« را برگزید تا 
کشور را در آستانه توافق های برد-برد و ائتلاف های مســأله محور برای عبور از 

ابربحران ها و چالش ها قرار دهد.
هرچند اجماع میان آحاد مردم، نخبگان و کارگزاران، همراهی با ایده وفاق است 
اما آن دســته از گروه ها و افراد که حیات سیاســی و اجتماعی خود را در تداوم 
اختلافات و شــکاف ها جســت وجو می کنند، تحرکات خود را بعد از یک دوره 

کوتاه سازماندهی کرده اند. 
آنان چشــم امیدشــان بــه ناامیدی مردم اســت و بــه همین خاطر از ســفر 
موفقیت آمیز رئیس  جمهور به عراق و دیدار از ۶ استان این کشور و حضور اولین 
بار رئیس  جمهور ایران در اقلیم کردســتان و اســتان بصره خوشحال نیستند. 
پویایی دیپلماتیک دولت، نگاه متفاوت به مرزها و اقوام را نمی پسندند و متوسل 

به حاشیه آفرینی می شوند. 

یادداشت

کشف ۲۹ همت فرار مالیاتی در ۶ ماه امسال
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پس از ابراز گلایه مدیرعامل ســازمان بازرسی کیفیت 
و اســتاندارد ایــران از وضعیت کیفیــت خودروهای 
داخلی و مونتاژی و درخواســت برای احیای شــورای 
سیاســت گذاری خودرو، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
نیز بر ابلاغ و الزام رعایت اســتانداردهای ۸۵گانه برای 
خودروهای تولیدی و مونتــاژی و البته وارداتی، تاکید 
کرده و از مدیرعامل این سازمان خواست تا در کارگروه 

کیفیت خودرو، به عنوان مقام مسئول حضور پیدا کند.
 در جلسه و نشســت اخیر وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با فعالان اقتصادی و هیات نماینــدگان اتاق بازرگانی 
تهران،  ســعید تاجیک- مدیرعامل ســازمان بازرسی 
کیفیت و اســتاندارد ایران و رئیس کمیســیون انرژی 
و محیط زیســت اتــاق بازرگانی تهران- بــر اهمیت و 

ضرورت اصل کیفیت در تولیــد خودروها تاکید کرده 
و خواستار احیای شورای سیاســت گذاری خودرو در 

راستای ارتقای کیفیت و ایمنی خودروها شد.
وی در این نشست، ضمن انتقاد از اینکه طی هفت سال 
اخیر، موضوع کیفیت و ایمنــی محصولات خودرویی، 
جزو اولویــت وزرای صمت نبوده اســت، تصریح کرد: 
طبق قوانیــن متعدد از جمله قانــون حمایت از حقوق 
مصرف کننده خــودرو و قانون ارتقــا کیفیت خودرو، 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت وظایفــی را در این 
خصوص بر عهده دارد که طی این هفت ســال، صرفاً در 
سطح اداره کل خودرو مطرح و بررسی شده و در اولویت 

سیاست گذاری و پیگیری وزرا قرار نداشته است.
مدیرعامل ســازمان بازرســی کیفیت و اســتاندارد 

ایــران )ISQI(، ادامــه داد: عــلاوه بر این، شــورای 
سیاســت گذاری خودرو که عملا وظایفــی همچون 
برنامه ریــزی، کنترل و نظــارت بر ایمنــی کیفیت و 
توسعه زیرســاخت ها و زنجیره ارزش خودرو را بر عهده 
داشت، در طول این هفت سال تعطیل بود. در حقیقت 
در ایــن بــازه، تنهــا در دوره اول وزارت صمت دولت 
گذشته )ســکانداری فاطمی امین(، شــاهد برگزاری 
چند جلســه در حوزه کیفیت و ایمنی در ســطح وزیر 
صمت بودیم که پس از حادثه بهبهان و بحران ناشــی 
از بحث ایربگ ها و تصادف ۵۹ خودرو بود که در نهایت 
هم نتیجه پیگیری های وزیر وقت، به یک کنسرســیوم 
بخش خصوصــی جهت ایجــاد مرکز تســت تصادف 
خودرو تبدیل شد و در حال حاضر در مرحله  طی کردن 

مراحل نهایی است؛ این درحالیســت که علیرغم قول  
مســاعدت ها، هیچگونه حمایت مالی از این پروژه ملی 

و استراتژیک نشد.
تاجیک در ادامه، در رابطه با رصد مستمر شاخص های 
مربوط به کیفیت و ایمنی خودروها، تشــریح کرد: در 
حال حاضر آمار تلفات سالانه تصادفات جاده ای کشور 
۲۱ هزار نفر اســت که تقریباً ۱۰ برابر این عدد، میزان 
مصدومان رانندگی اســت؛ بنابراین از ایــن منظر در 
لیســت ۱۰ کشــور اول جهان قرار داریم. علاوه بر این 
طبق آخرین رصد انجام شــده  پنج درصد مردم شاهد 
ایرادات خودرو خود در روز تحویل بوده اند که این آمار 
تنها به خودروهای ایرانی محــدود نبوده و خودروهای 

مونتاژی چینی نیز وضعی مشابه دارند.

و خودر

و برای ارتقاء کیفیت و ایمنی احیای شورای سیاست گذاری خودر

صفحه 4

 انجام عملیات خوانش، تجزیه، پردازش و سورتینگ مرسولات وارده
 و صادره مرکز مبادله هوشمند اداره کل پست استان خوزستان 

مناقصه عمومی مناقصه عمومی 
   یک مرحله ای   یک مرحله ای

شرکت ملی پست جمهوری اسلامی ایران در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای انجام عملیات 
خوانش، تجزیه، پردازش و سورتینگ مرسولات وارده و صادره مرکز مبادله هوشمند اداره کل پست استان 
خوزستان به نشانی اهواز امانیه خیابان فلسطین، به شماره سامانه 2003001422000002 را از طریق 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه 
 پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت 

نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه : ساعت 8 صبح روز پنج شنبه تااریخ 1403/6/29

مهلت زمانی دریافت اسناد: تا ساعت 19:00 روز دوشنبه تاریخ 1403/7/2
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 17:00 روز شنبه تاریخ 1403/7/14

تاریخ امکان بازگشایی پاکت ها: از ساعت 8 صبح روز یکشنبه تاریخ 1403/7/15
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/06/29 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/01

اداره کل پست استان خوزستان

شناسه آگهی: 1791261

نوبت اول

اداره کل پست استان خوزستان



رئیس مجلس شورای اسلامی:

باید باور کنیم که ورزش یک صنعت هم است

پزشکیان در جلسه هیئت دولت:

ور اوج جنایت پیشگی است استفاده از ابزار تر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rپنجشنبه      29 شهریور 1403    شماره 1684

سه رکن اساسی گفتمان »وفاق«
محمد گلزاری، دبیر شــورای اطلاع رسانی دولت  دولت چهاردهم با 
شناخت دقیق از گســل ها و شکاف های جامعه، شــعار و آرمان »وفاق 
ملی« را برگزید تا کشور را در آســتانه توافق های برد-برد و ائتلاف های 

مسأله محور برای عبور از ابربحران ها و چالش ها قرار دهد.
هرچند اجماع میان آحاد مردم، نخبــگان و کارگزاران، همراهی با ایده 
وفاق است اما آن دســته از گروه ها و افراد که حیات سیاسی و اجتماعی 
خود را در تداوم اختلافات و شکاف ها جســت وجو می کنند، تحرکات 
خود را بعد از یک دوره کوتاه سازماندهی کرده اند. آنان چشم امیدشان 
به ناامیدی مردم اســت و به همین خاطر از ســفر موفقیت آمیز رئیس 
 جمهور به عراق و دیدار از ۶ استان این کشــور و حضور اولین بار رئیس 
 جمهور ایران در اقلیم کردســتان و استان بصره خوشــحال نیستند. 
پویایی دیپلماتیک دولت، نگاه متفاوت به مرزها و اقوام را نمی پسندند و 
متوسل به حاشیه آفرینی می شوند. برخی رسانه های جریانی-محفلی 
خود را آماده مقابلــه با رویکرد وفــاق کرده و اتهام زنی بــه تعدادی از 
رسانه های رســمی اما مخالف نگاه محدودکننده پیشین را در دستور 
کار قرار داده اند. این جریان به خوبی از نقش رسانه ها در اجماع سازی و 
وفاق، تغییر ریل سیاستگذاری در کشور و ایجاد امید در میان مردم آگاه 
است و به همین دلیل تلاش می کند که با گزارش های جهت دار، آنان را 

مسأله دار یا دچار تنگنا کند.
به دلیــل جایگاه و نقش رســانه در فراگیــری و به ثمر نشســتن ایده 
وفاق، در هفته گذشــته دیدارهای جداگانه ای به همراه رئیس شورای 
اطلاع رسانی و سخنگوی دولت با تعدادی از خبرنگاران، روزنامه نگاران 
و مدیران رســانه و نخبگان و اساتید دانشگاه داشــتیم. دیدارهایی که 
با صمیمیــت و البته بیان صریــح نقدهــا و انتظارات برگزار شــد؛ از 
روایت های حذف و ممنوعیت رسانه ها با گرایش های مختلف سیاسی 
از برنامه های خبری به دلیل انتقاد از دولت های گذشــته تا اعتراض به 
تعلل ها در خصوص تشکیل تیم رسانه ای دولت چهاردهم. این جلسات 
را در روزهای آینده با همه ذینفعان حوزه اطلاع رسانی از جمله اساتید 
و انجمن های روابط عمومی و گروه های دیگری از فعالان رســانه ادامه 

خواهیم داد.
یکی از اشــکالات نهادینه شــده در نظام تصمیم گیری اطلاع رسانی 
دولــت در ادوار مختلف، نگاه دســتوری و یکطرفه به رســانه ها بوده و 
تلاش شده که به جای شــنیدن نقدها از روش سلبی و تنبیهی استفاده 
کنند. حذف رســانه در رویدادهای خبری دولت، حذف و یا محدودیت 
در تخصیص تبلیغــات دولتی و حتی شــرکت های خصوصی نزدیک 
به دولت، شکایت متعدد علیه رســانه ها و فعالان فضای مجازی، همه 
ابزاری برای ایجاد محدودیت و مراقبت ســخت افزاری از روایت دولت 

بوده است.
دولت چهاردهــم از ابتدای تشــکیل با اعلام بازپس گیری شــکایات 
دســتگاه های اجرایی از فعالان رسانه ای و رســانه ها تلاش کرد تا پل 
جدیدی میان خود و افکار عمومی بســازد و در آینده نیز تلاش خواهد 
کرد ارتباطات یکســویه و بالا به پایین را تبدیل بــه گفت وگویی برای 

وفاق کند.
گفتمــان وفاق دولت چهاردهم ســه رکــن اساســی دارد. مهم ترین 
آن وفاق میان دولت و مردم اســت. مراد از مردم نیز همه مردم اســت و 
همانگونه که دولت بارها گفته، خــود را متعهد به همه ایرانیان می داند. 
رکن دوم اجماع نخبگانی و وفاق بر سر موانع پیش روی توسعه کشور و 
ابرچالش هایی است که کشور دچار آن شده است. حل مشکل ناترازی 
و بحران انرژی، محیط زیســت، بحران صندوق های بازنشســتگی و... 
جز با اجماع نخبگانی و توافق امکانپذیر نخواهد بود. در رکن ســوم نیز 
وفاق میان دولت و ارکان حاکمیت اســت. طبیعی اســت که عده ای با 
نگاه هواداری یا مخالفت با دولت از این رویکرد راضی نباشند اما تجربه 
نشــان داده بدون همگرایــی در ارکان حاکمیت، کاهش مشــکلات 
مردم و کشور تقریباً نشدنی اســت. برای ایجاد وفاق در چنین سطوح 
وسیعی بدون تردید جامعه اطلاعاتی و رســانه ای کشور نقش اصلی و 
پررنگی را ایفــا خواهد کرد و باید رویکرد اطلاع رســانی دولت از حالت 
دستوری و یکطرفه خارج شده و محلی برای تضارب آرای کارشناسان و 

صاحبنظران و همه کنشگران سیاسی و اجتماعی باشد.
جامعه امروز ایران دیگر تحمــل این میزان تنــش، درگیری و هزینه 
تراشی برای مدیریت و اداره کشور را ندارد. تنها از راه اتحاد و یکپارچگی 
اســت که می توانیم اکنون و فــردای بهتر و امیدوارکننــده ای را برای 

فرزندانمان رقم بزنیم.

آیت الله جنتی:
 امت اسلام باید در مبارزه با رژیم صهیونیستی 

و نابودی آن متحد شود
دبیر شــورای نگهبان با اشــاره به جنایت رژیم صهیونیستی در کشور 
لبنان، گفت: امت اســلام باید در مبارزه با رژیم صهیونیســتی و تلاش 

برای نابودی آن متحد شود.
آیت الله احمد جنتی دبیر شــورای نگهبان در ابتدای جلسه این شورا با 
گرامیداشت هفته وحدت و عرض تبریک به مناسبت فرارسیدن سالروز 
میلاد پیامبر اکرم )ص( و امام جعفر صادق )ع(، اظهار داشــت: در طول 

تاریخ، تفرقه بین مسلمانان، خواسته دشمنان امت اسلام بوده است.
وی افــزود: دشــمنان همــواره بــرای ایجــاد تفرقــه برنامه ریزی 
کرده انــد. رفتارهای تفرقه انگیــزی هم که به ایجــاد اختلاف در امت 
اســلام بینجامد، در راســتای تکمیل کردن پازل دشــمنان اســت. 
دشمن شناسی و اولویت شناسی مسلمانان، زمینه ساز وحدت در امت 
اسلام است.دبیر شورای نگهبان خاطرنشــان کرد: امروز نوع مواجهه 
افراد با موضوع وحدت امت اســلامی، از معیارهای مهم برای سنجش 
بصیرت آن هاست. اتحاد و انسجام امت اسلام همواره مورد تاکید پیامبر 
اکرم )ص( و ائمه )ع( بوده اســت و کســانی که ادعای پیروی و محبت 
این بزرگواران دارند، نمی توانند نسبت به انسجام امت اسلام بی تفاوت 
باشند.آیت الله جنتی گفت: پیامبر اکرم )ص( وجود مقدس بی مانندی 
اســت که بندگی محض خداونــد، مهم ترین ویژگی اوســت و همین 
بندگی محض، باعث شده خداوند اطاعت آن حضرت را معادل اطاعت 
خویش قرار دهد. اگر پیامبر و ســیره ایشان به درستی معرفی شود، هر 

انسان آزاده و حقیقت طلبی شیفته او خواهد شد.
وی در خصوص امام جعفر صادق )ع( نیز بیان داشــت: بررســی سیره 
زندگی ایشــان به مــا می آموزد حتی در شــرایطی کــه جامعه دچار 
انحرافات اعتقادی و فرهنگی گســترده شده، اســتقامت و پایداری در 
راه حق و انتخاب شیوه صحیح مواجهه با آن شرایط می تواند زمینه ساز 
اصلاح جامعه شود.دبیر شورای نگهبان در بخش پایانی صحبت هایش 
با اشاره به جنایت روز گذشته رژیم صهیونیستی در کشور لبنان عنوان 
کرد: اقدام ددمنشــانه رژیم غاصب اشــغالگر صهیونیستی که باعث به 
شهادت رسیدن و مجروح شــدن جمعی از مردم بی گناه لبنان شد، بار 

دیگر ماهیت و خوی غیرانسانی این رژیم غیرقانونی را به اثبات رساند.
وی ادامه داد: این اقدامات نشــان دهنده آخرین تلاش های مذبوحانه 
این رژیم کودک کش برای بقای خود اســت، ولی ان شــاءالله در عمل 
منجر به تسریع در نابودی آن می شود. امت اسلام باید در مبارزه با رژیم 

صهیونیستی و تلاش برای نابودی آن متحد شود.
آیت الله جنتی همچنین سالروز درگذشت آیت الله خزعلی عضو سابق 
فقهای شورای نگهبان را گرامی داشت و عنوان کرد: درود می فرستیم 
به روان پاک این عالــم متقی که با تکیــه بر غیرت دینــی و بصیرت، 
صحنه هایــی افتخارآمیز از دفــاع از حقیقــت را در دوران حیات خود 

ترسیم کردند.

یادداشت

تریبون

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: امروز شاهد بیشتر 
شدن ناامنی های ســازماندهی شــده در غرب آسیا و 
آفریقــا و اقدامات رژیم صهیونیســتی علیه مردم غزه 
هستیم که نمونه ای روشــن از ناامنی سازمان یافته در 

جهان است.
 ناصــر کنعانــی ســخنگوی وزارت امــور خارجه در 
کنفرانس صلح عادلانــه گفتمان مشــترک جهانی، 

ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره آیت الله تسخیری و 
شهید حســین امیرعبداللهیان، اظهارداشت: شهید 
امیرعبداللهیان شــخصیتی متمایز و مثال زدنی بود و 
در ارتباط با دوستان دارای کرامت و اخلاق انسانی بود 
و در دیدارهای دیپلماتیک با مقامات دیگر کشورها به 
ویژه کشورهایی که در جبهه مقابل هستند دیپلماتی با 
صلابت و با اقتدار و زبان گویای نظام جمهوری اسلامی 

ایران در مجامع بین المللی بودند.
وی گفــت: از مجمع جهانــی صلح اســلامی به دلیل 
سال ها تلاش برای ادبیات سازی و مفهوم سازی صلح 

اسلامی تشکر میکنم.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کــرد: جهان 
عاری از خشونت آرزوی بسیاری از افراد در طول تاریخ 
بشریت بوده و هســت. جهان بیش از همیشه امروز به 
این عنصــر حیاتی و ارزشــمند یعنی صلــح عادلانه 
نیــاز دارد. جنگ های قرن بیســتم با بــه کارگیری 
فن آوری های نوین تفاوت زیادی با گذشــته داشته که 

نمونه آن را هم روز گذشته در لبنان شاهد بودیم.
کنعانی بیان کرد: ســوالی که امروز مطرح است اینکه 
چرا باوجود خواســت مردم در جهــان و مجامع بین 
الملل چرا تصویــر جهان برای صلح بســیار کمرنگ 
اســت و بیش از گذشــته درگیر جنگ و تنش شده 
است؟ بر اســاس گزارش های منتشــر شده وضعیت 
صلح جهانی امروز نسبت به ســال های گذشته بدتر 

شده است.
وی بیان کرد: امروز شــاهدیم ناامنی های سازماندهی 
شده در غرب آسیا و آفریقا بیشتر شده و اقدامات رژیم 
صهیونیستی علیه مردم غزه که در ادامه اشغال هشتاد 
ساله فلسطین است، نمود بارز ناکارآمدی سازمان های 
بین المللی است و نمونه ای روشــن از ناامنی سازمان 
یافته در جهان اســت که علاوه بر خسارات های جانی، 

ویرانی های زیادی را هم برجای گذاشته است.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: جای تاسف 
است که پس از یکسال از جنایت رژیم صهیونیستی که 

با حمایت غرب و آمریکا و سکوت مجامع جهانی تداوم 
دارد بســیاری انسان بی گناه به شــهادت رسیدند. در 
پاسخ به وضعیت اسفناک کنونی باید گفت عدالت زیر 
ساخت اساسی صلح حقیقی است و امروز عدالت فدای 

صلح شده است.
کنعانی بیــان کــرد: ناعادلانه بــودن مدیریت حاکم 
بر روابط بین الملل شــرایط را چالــش برانگیز کرده و 
مادامی که معدودی از دولت ها به عنوان هیات رئیسه 
جهان هســتند دنیا بر این روال خود باقی خواهد ماند. 
سازمان های ناکارآمد در حفظ صلح، برخوردار نبودن 
از صلح عادلانه، افراط گرایی، تروریســم و خشــونت 
گرایی از موانع اصلی دستیابی به صلح عادلانه و پایدار 

در جهان کنونی است.
وی در پایــان خاطرنشــان کــرد: برای این نشســت 
ارزشــمند و برگزار کنندگان این نشســت که سالیان 
طولانی در این مســیر در حال تلاش  هســتند آروزی 

توفیق روزافزون دارم. 

سخنگو

خریدار  رئیس مجلس شــورای اسلامی 
تاکید کــرد: ورزش حتماً بدون شــک یک 
پدیده اجتماعی و یک اوقــات فراغت غنی 
شده برای عموم جوانان و مردم است ولی ما 
مسئولان و سیاستگذاران باید باور کنیم که 

ورزش یک صنعت هم است.
 محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی صبح چهارشــنبه ۲۸ شهریور 
۱۴۰۳ در مراســم تجلیل از مــدال آوران 
المپیک ۲۰۲۴ پاریس و قهرمانان مسابقات 
نوجوانان و جوانان جهان که در فدراسیون 
کشــتی برگزار شــد، با گرامیداشت هفته 
وحدت گفت: به همه پهلوانان کشــتی خدا 
قوت می گویم؛ در ایام برگــزاری المپیک 
تــا کشــتی گیــران روی تشــک نرفتند 
مردم دمــق بودنــد و این مــدال آوران و 
کشتی گیران بودند که شادی و نشاط را به 

ارمغان آوردند.
وی افــزود: ورزش حتماً بدون شــک یک 
پدیده اجتماعی و یک اوقــات فراغت غنی 
شــده برای عموم جوانان و مردم ما اســت 
ولی ما مسئولان و سیاســتگذاران باید باور 
کنیم که ورزش یک صنعت هم اســت؛ باید 
باور کنیم که امروز در دنیا وقتی از پیشرفت 
حرف شــده می شــود، یکی از شاخص ها 
و نمادهــای آن حضــور در عرصه هــای 
بین المللی و میزان موفقیت کشورها در این 
عرصه است و امروز تجربه و علم این را ثابت 

کرده است.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی عنوان 
کرد: در پدیده های اجتماعــی اگر ما ۲ الی 
۳ درصد از هزینه ای را که بعداً در آسیب های 
اجتماعی صرف می کنیم و جبران خسارت 
نمی شــود، در حــوزه پیشــگیری، اوقات 
فراغت حــوزه ورزش به ویــزه ورزش های 
بومی، فرهنگی و ســنتی  خودمــان انحام 

دهیم، بی شک اثرگذار است.
قالیباف با بیان اینکــه »درک اینکه ورزش 
از یک سو صنعتی برای پیشــرفت بوده و از 
ســوی دیگر پدیده اجتماعــی و فرهنگی 
اســت که البته برعهده ورزشــکاران نبوده 
بلکه برعهده مسئولان کشور است«، اظهار 

کرد: باید فهم و درک درســتی نســبت به 
این موضوعات داشــته باشیم؛ ما از فرهنگ 
جبهــه و جنــگ آموختیم تفــاوت میان 
فرهنگ »بیا« و »برو« کجاســت؛ آن زمان 
فرماندهان گام نخســت را بر می داشتند و 
سپس رزمندگان را فرا می خواندند لذا من 
و امثال من حق نداریم پشــت تریبون ها از 
این مســائل ســخن بگوییم امــا خروجی 
کارنامه مان غیر از این باشــد کــه قطعاً در 
این صــورت ســخنی گزاف خواهــد بود و 
خیر و برکت نــدارد و تأثیرگــذار نخواهد 
بود و بــا مکتب و فرهنگ انقلاب و شــهدا و 
جوانمردی و مردمی در کشور ما سازگاری 

ندارد.
منع به کارگیری بازنشستگان در سایر حوزه 
ها قطعاً صحیح اســت اما در این بخش باید 
استثنا قائل شد و در کمیسیون فرهنگی به 
آن بپردازیم که یکی از نقطه های درســت 
و دقیــق در حــوزه سیاســتگذاری بوده و 
لازمه توجه اســتوی ادامه داد: از زمانی که 
از ســپاه پاسداران انقلاب اســلامی بیرون 
آمده و توفیق خدمــت در نیروی انتظامی را 
پیدا کردم، ورزش را در ایــن نیرو کلید زدم 
که برخی انتقاد کردند و گفتند که شــما به 
دنبال پرداخت حقوق نیروهای تان باشید و 
نمی خواهد به دنبال راه اندازی باشگاه پاس 

باشید، اما ما همه اینها را با هم پیش بردیم.
رئیس مجلس با اشــاره به ســپری شــدن 
دوران خدمت ســربازی علیرضــا دبیر در 
باشــگاه پاس و آغاز دوران قهرمانی او از این 
زمان، گفت: برخی به مــا می گفتند فوتبال 
مانند پینگ پنگ و کشتی نیست اما تلاشی 
که صورت گرفت، باعث شد تیم پاس همان 
سال قهرمان لیگ برتر شــود و به مسابقات 
آسیایی برود، صاحب باشگاه شود و بیش از 
۱۷ تا ۱۸ رشته مهم در آن ایجاد شود و همه 
این تحولات را دیدند؛ مشــابه این تحولات 
را در زمان حضــورم در شــهرداری تهران 
داشــتیم؛ آن زمان معتقد بودیم شــرایط 
باید به گونه ای باشــد که وقتی فرزندان ما 
در جنوب و مرکز شهر از منزل کوچک خود 
درآمدند، بتوانند وارد یک زمین چمن شده 

و بازی کنند که پولی هم بــرای آن ندهد و 
آرزو به دل نمانند. 

قالیباف با تاکید بــر اینکه باور همه ما بر این 
است که ورزش، زمین چمن، سالن و حتی 
اقدامات فرهنگی همچون سراهای محله با 
تفکر مسجدی شــکل گرفت که اگر بر این 
اساس نباشد دیر یا زود دچار آسیب خواهیم 
شد، عنوان کرد: از آقای دبیر تشکر می کنم 
که فرهنگ ملی و پرچم عزیز ما، اسلامیت و 
دینی بودن ما و همچنین فرهنگ شــهدای 
ما را با افتخار سر دســت می گیرد و علیرغم 
اینکه موج هــا و فراز و نشــیب هایی وجود 

دارد اما از مسیر منحرف نمی شود. 
وی همچنین با اشــاره بــه بندهای مربوط 
بــه ورزش در برنامه هفتم توســعه گفت: 
برنامه هفتم توســعه میثاق دولت و مجلس 
اســت و اراده در مجلــس دوازدهم و دولت 
چهاردهم بر این اســت که شاهد تحقق این 
قانون باشــیم. ورزش یکــی از احکام مورد 
تأکید در قانون برنامه اســت. بر اساس یکی 
از بندهای ماده ۷۳ ایــن قانون، صد در صد 
درآمد حاصــل از مالیات بــر ارزش افزوده 
ســیگار را برای توسعه زیرســاخت ورزش 
قرار دادیم؛ این علاوه بودجه های سالانه ای 
اســت که برای ورزش تخصیــص می یابد 
همچنیــن موضوع حق پخــش تلویزیونی 
در آنجا تبدیل به قانون شــد. موضوع مهم 
دیگر این اســت که رؤســای فدراسیون ها 
نباید دو شغله محســوب شوند که البته این 
موضوع در صحن مجلس رأی کافی را نیاورد 
و من معتقدم باید درباره آن مجددا با صحن 
مجلس صحبت کنیم تا کار کارشناسی شده 
و فدراسیون ها استثنا شوند تا افراد ماندگار، 
قوی و با تجربه، فدراســیون ها را مدیریت 
کرده و شــرایط به گونه ای نشود که نتوانیم 
از ظرفیت این افراد اســتفاده کنیم. قانون 
منع به کارگیری بازنشستگان در سایر حوزه 
ها قطعاً صحیح اســت اما در این بخش باید 
استثنا قائل شد و در کمیسیون فرهنگی به 
آن بپردازیم که یکی از نقطه های درســت و 
دقیق در حوزه سیاســتگذاری بوده و لازمه 

توجه است.

رئیس مجلس با تاکید بر اینکه امروز جامعه 
ما بیش از هــر زمان دیگــری نیازمند امید 
به تحــول و تغییر در ابعــاد مختلف زندگی 
مردم است، گفت: وقتی امروز حرف از رشد 
اقتصادی در مدیریت می زنیم، منظور رشد 
بهره وری اســت. قطعاً نخبگان مــا به ویژه 
در عرصــه اقتصادی این را مــی پذیرند که 
بی شک ســرمایه گذاری داخلی و خارجی 
اولویت ما اســت اما من به عنوان یک فرد با 
تجربه می گویم امــروز تحول در حوزه بهره 
وری مهم تر از حوزه ســرمایه گذاری است. 
اگر به دنبال رشــد ۸ درصدی هســتیم، ۳ 

درصد از آن در حوزه بهره وری است.
قالیبــاف ادامــه داد: بهره وری بــه معنای 
شایسته سالاری، عرضه داشتن و مدیریت 
درست است و بقیه آن به حواشی مربوط می 
شــود. ما برای جامعه خود نیازمند سلامت 
جســمی و روحی هســتیم و بدون شــک 
ورزش در ابعاد قهرمانی، عمومی و همگانی 
پیشــتاز عرصه ســلامت روحی و جسمی 

خواهد بود. 
وی هم چنین با اشــاره حضــور احمد دنیا 
مالی در وزارت ورزش و جوانان عنوان کرد: 
روحیــه برنامه محوری و شایســته گزینی 
که در آقای دنیامالــی وجود دارد باعث بروز 
تحول در حوزه ورزش می شــود و من این 
اطمینان را بــا توجه به ســابقه کاری وی 
دارم. یکــی از موضوعاتی کــه باعث عقب 
ماندگی در ورزش شده، موضوعات مربوط 
به زیرســاخت ها به ویژه در حوزه توســعه 

فضاهای ورزشی است.
احمد دنیامالی با ورزش آشــنا بوده، روحیه 

ورزشی دارد، ورزشکار است و سالیان سال 
رئیس فدراســیون بوده و یک فدراسیون را 
احیا کرده اســت؛ او همچنین یکی از چهره 
های شــاخص عمرانی و فنی کشــور است 
که بخش قابل توجهــی از تحولات عمرانی 
تهران در زمان خدمــت وی صورت گرفته 
است و همین می تواند کمک کننده باشد؛ 
ما نیز در حوزه مالی موضوعات را دنبال می 

کنیم. 
رئیس مجلــس هم چنیــن بــا تقدیر از 
علیرضا دبیــر به دلیــل فعالیت هایش در 
فدراســیون کشــتی اظهار کرد: از برادر 
عزیزم آقای دبیر تشکر می کنم از این باب 
که وصیت های شــهدا را نقشه راه کار خود 
قرار داد؛ شــهید طهرانی مقــدم به عنوان 
پدر موشکی می گفت که فقط انسان های 
ضعیف به اندازه امکاناتشــان کار می کنند 
و رزمنده و مدیر کســی اســت که بیش از 
امکاناتی کــه در اختیــار دارد، کار کند و 
امروز ما این نوع مدیریت را در فدراسیون 

کشتی می بینیم. 
قالیباف در پایان با بیان اینکه کار جهادی در 
درون خود دو گوهر اختیار و اعتبار به همراه 
دارد که در اختیار مدیر قرار می دهد، عنوان 
کرد: المپیــک آینده به لحــاظ ژئوپلتیکی 
برای ما مهم اســت و از ابعاد مختلف صحنه 
مبارزه اســت از این رو منتظر هســتیم از 
امروز همه فدراســیون ها تلاش کنند تا در 
المپیــک ۲۰۲۸ رکورد بزنیــم و یک خط 
تراز در عرصه ورزش به نمایش بگذاریم که 
همت همه ورزشکاران و مدیران ورزشی را 

می طلبد.

کنعانی: اقدامات رژیم صهیونیستی علیه غزه، نمود بارز ناکارآمدی سازمان های بین المللی است

خریدار  رئیس جمهور گفت: اســتفاده از 
ابزارهایی که برای رفاه بشر ساخته شده اند، 
به عنوان ابــزار ترور اوج جنایت پیشــگی 

است.
 به نقــل از پایگاه اطلاع رســانی ریاســت 
جمهوری، مسعود پزشکیان رئیس جمهور 
در جلسه هیئت دولت با اشاره به وقایع روز 
گذشــته در لبنان، چنین رخدادی را مایه 
شرمساری کشــورهای غربی و در رأس آنها 
آمریکایی ها دانست که از هیچ امکانی برای 
پیشبرد اهداف غیرانســانی خود فروگذار 
نمی کنند و تصریح کرد: اینکه از ابزارهایی 
که به شــکل مرســوم برای ارتقای آسایش 
و رفاه حال بشر ساخته شــده اند، به عنوان 
ابزار تــرور و نابودی علیه کســانی که نگاه 
آنها با ما همسو نیســت، استفاده شود، گواه 
سقوط انسانیت و غلبه خوی وحشی گری و 

جنایت پیشگی است.
رئیس جمهور افزود: این رخداد یک بار دیگر 
نشان داد که کشورهای غربی و آمریکایی ها 
اگر چه در ظاهر ادعــا می کنند که به دنبال 
برقراری آتش بس هســتند، امــا در عمل 
تمام قد از جنایت، کشــتار و ترورهای کور 
رژیم صهیونیستی، حمایت می کنند. علاج 
اصلاح این وضعیت و قطــع زنجیره ظلم و 
جنایات رژیــم صهیونیســتی و حامیانش 
علیه فلســطینیان مظلوم و جهان اســلام، 
وحدت و انسجام مســلمانان و کشورهای 

اسلامی است.

پزشــکیان در بخش دیگری از سخنانش با 
اشــاره به رأی اعتماد اعضای هیئت دولت 
به دکتر یدالله رحمانی، به عنوان اســتاندار 
جدید کهگیلویــه و بویراحمد و دکتر آرش 
زره تن لهونی، بــه عنوان اســتاندار جدید 
کردســتان، ضمــن آرزوی موفقیت برای 
آنان اظهار داشــت: همزمانی انتخاب آقای 
زره تن به اولین اســتاندار اهل تسنن کشور 
با هفته وحدت، فرصت بســیار ارزشمندی 

برای تقویت وحــدت، انســجام و وفاق در 
کشــور اســت.رئیس جمهور همچنین با 
اشاره به ظرفیت های ناب منطقه اورامانات 
و نیز کهگیلویــه و بویراحمد به خصوص در 
زمینه گردشگری افزود: ظرفیت های بعضاً 
بکر و دســت نخورده این بخش از کشــور، 
به خصــوص در اســتان کردســتان که با 
اقلیم کردســتان عراق نیز هم مرز است، با 
توجه به اعلام آمادگی و اشــتیاق آنها برای 

گسترش همکاری ها با ایران، فرصت بزرگ 
و بی نظیری را پیش روی ایــن مناطق قرار 
داده تا بتوانیم ضمن تقویت وفاق و انسجام، 
با ایجاد رونق و اشــتغال در این اســتان ها 

معضل بیکاری و کولبری را نیز رفع کنیم.
پزشــکیان ادامه داد: ما ادعا نمی کنیم که 
عملکرد ما بی عیب اســت، امــا همه تلاش 
خود را بــرای عمل به شــعارها و وعده ها به 
کار گرفته ایم و در این راســتا انتخاب آقای 

زره تن، حضور زنــان در مناصب مدیریتی 
و انتخاب مسئول اهل ســنت برای معاونت 
توسعه روســتایی و مناطق محروم ریاست 
جمهوری، گواه صدق ادعــای دولت برای 
به کار گرفتــن توانمندترین افــراد فارغ از 
وابستگی های جناحی و مذهب، جنسیت، 

قومیت و نژاد است.
رئیــس جمهــور همچنیــن با اشــاره به 
فرارسیدن روز شعر و ادب فارسی، یاد استاد 
شهریار شاعر بزرگ کشور را گرامی داشت 
و بخش هایی از شعر »همای رحمت« را در 

جلسه قرائت کرد.
در جلســه هیئت دولت همچنین وزیر امور 
خارجه گزارشــی از جنایــت جدید رژیم 
صهیونیســتی ارائه کرد و گفــت که صبح 
امروز گروهی از متخصصیــن و جراحان و 
پرســتاران ایرانی برای کمک به مجروحان 

این رخداد به لبنان اعزام شده اند.
وزرای علوم، تحقیقات و فناوری و بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی نیز در این جلسه 
گزارشی از اقدامات انجام شده برای اجرای 
دســتور رئیس جمهور در راستای بررسی 
وضعیــت دانشــگاهیانی که بــرای ادامه 
تحصیل یا تدریس دچار مشکل شده بودند 

و اصلاح آئین نامه انضباطی ارائه کردند.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست نیز 
گزارشــی از آخرین وضعیت نشست زمین 
در مناطق مختلف کشور و اقدامات ضروری 

در این ارتباط ارائه کرد.



آیا قاچاق طلا صفر خواهد شد؟

حل مشکل تولیدکنندگان طلا با راه اندازی اتاق فلزات گران بها
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کشف ۲۹ همت فرار مالیاتی در ۶ ماه امسال
سازمان امور مالیاتی کشور از صدور برگه مطالبه مالیات از محل کشف 
فرار مالیاتی به مبلغ ۲۹ هزار میلیارد تومان )۲۹ همت( از ابتدای امسال 
تاکنون خبر داد.»داود خدابنده« مدیرکل روابط عمومی سازمان امور 
مالیاتی کشور در صفحه شــخصی خود در یکی از شبکه های اجتماعی 
نوشت: از ابتدای امســال در راســتای عدالت مالیاتی تعداد پنج هزار و 
۱۷۲ برگ مطالبه مالیات از محل کشــف فرار مالیاتی صادر شده است 
که میزان مالیات مطالبه شــده در آنها حدود ۲۰ همت اصل مالیات و ۹ 

همت جرایم متعلقه آنها بوده است.
ســازمان امور مالیاتــی در چنــد ســال اخیر بــا برنامــه تحولی و 
هوشمندســازی از مالیات ســتانی ســنتی و چانه زنــی به ســمت 
مالیات ستانی سیســتمی حرکت کرد؛ هر چند ترفندهای فرار مالیاتی 
متنوع است، اما با اقدامات انجام شــده، راه های فرار مالیاتی شناسایی 

شده است و فراریان در دام افتاده اند.

رییس اتاق  بازرگانی ایران در دیدار با یک مقام ترکی مطرح کرد
انتقاد از تعرفه بالای صادرات به ترکیه

در نشســت بین رئیس اتاق ایران با مدیرکل ایــران و عراق وزارت امور 
خارجه ترکیه بر لزوم سرمایه گذاری مشــترک در کنار تقویت تجارت 

دوجانبه، تأکید شد.
در دیدار مدیــرکل ایران و عــراق وزارت امور خارجــه ترکیه با رئیس 
اتــاق ایران ضمن توجــه به گســترش همکاری ها و ســرمایه گذاری 
مشترک در کنار تجارت بر ایجاد شــرایط پیش بینی پذیری اقتصادی 
برای ورود ســرمایه گذاران به بازار ایران، تأکید شــد.صمد حسن زاده، 
رئیس اتاق ایران با تاکید بر اینکه حجم مناســبات میان ایران و ترکیه 
نامناسب است و باید تقویت شود، گفت: ســفارتخانه های دو کشور به 
همت اتاق های بازرگانی باید تلاش کنند و با برنامه ریزی، سطح روابط 
را افزایش دهند.او خاطرنشــان کرد: با وجود فشارها و محدودیت های 
ناشی از تحریم ها، هم در داخل و هم در رابطه با کشورهایی مانند ترکیه 
سعی کردیم راه را برای تقویت مناســبات در همه حوزه ها حفظ کنیم. 
به ویژه در دولت چهاردهم که تلاش شــده با رویکــرد برقراری روابط 

تجاری و اجتماعی با همه کشورها حرکت شود.
حسن زاده بر اساس ظرفیت های موجود در ایران و ترکیه، تصریح کرد: 
با تکیه بر توانمندی هایی که در هر دو کشــور وجود دارد، می توانیم با 
همکاری در مســیر بهبود رفاه مردم خود قدم برداریم. امروز در منطقه 
آذربایجان ایران به ویژه منطقه آزاد ارس، ســرمایه گذاران ترکیه ورود 
کردند و از طرف دولت ایران محترم هستند. از طرفی شرایط به گونه ای 
است که ســرمایه گذاران ترکیه می توانند به صورت مشترک در اجرای 
پروژه های حوزه های پتروشــیمی، نفت و صنایــع غذایی ایران حضور 
پیدا کنند.او با بیان اینکه حمایت های لازم از ســرمایه گذاران خارجی 
از طرف دولت ایران تعریف شده اســت، صنایع مس، فولاد، دارو و … 
را برای این منظور مناســب ارزیابی کــرد و گفت: در همیــن رابطه با 
همکاری دولت قرار شــده ۱۰ پروژه بزرگ در زمینه های مختلف را در 
نظر بگیریم و برای اجرای آنها از سرمایه گذاران خارجی بهره ببریم. در 
حال حاضر تعدادی از کشورهای اروپایی آمادگی خود را برای مشارکت 
در ایــن پروژه ها اعــلام کردند چــون می دانند که در آینــده نزدیک 

فشارهای تحریم کاهش خواهد یافت.

رئیس اتاق ایران اعتقــاد دارد ترکیه به دلیــل موقعیت جغرافیایی که 
دارد می تواند مسیر خوبی برای ارتباط بین ایران و اروپا باشد و از طرفی 
حضور هیأت های تجــاری از ترکیه در ایران را مؤثــر می دانیم تا تجار، 
صنعت گران و فعالان اقتصادی ترکیه از نزدیــک با ظرفیت های ایران 
آشــنا شوند.حســن زاده اعمال برخی تعرفه ها برای واردات تعدادی از 
کالاهای ایرانی به ترکیه و این رفتار تبعیض آمیز را مورد انتقاد قرار داد 

و خواستار تجدیدنظر درباره این سیاست شد.

مهم ترین ظرفیت ایران منابع انسانی است
علیرضا گونای، مدیرکل ایران و عراق وزارت امور خارجه ترکیه، سطح 
روابط ایران و ترکیه را با دیگر کشورها متفاوت ارزیابی کرد و گفت: نوع 
ارتباط ایران و ترکیه با ارتباطی که بین ترکیه با ســایر کشــورها وجود 
دارد، متفاوت است. هرچند ســطح مناســبات با نقطه ایده آل فاصله 
زیادی دارد که ناشــی از موضوعات خارجی است. امیدواریم با استقرار 

دولت جدید در ایران این فاصله، کاهش یابد.
او تصریح کرد: ایــران از نظر معــدن و ذخایر زیرزمینی غنی اســت؛ 
اما مهم ترین پتانســیل ایران، منابع انسانی آن اســت و اگر فشارهای 
خارجی از روی این کشــور برداشته شود، شــاهد جهش اقتصادی در 
ایران هستیم. در حال حاضر ۲.۵ تا ۳ میلیون گردشگر از ایران به ترکیه 
ســفر می کنند و برخی در ترکیه برای زندگی، مســکن می خرند ولی 

حجم تجارت بین دو کشور رقم رضایت بخشی نیست.
گونای اظهار کرد: باید خــود را برای دورانی که تحریم هــا علیه ایران 
برداشــته می شــوند، آماده کنیم؛ اما پیش از این بایــد کریدورهای 
حمل ونقل را متنوع کرده و مرزهای بین دو کشــور را به درگاهی برای 

تجارت تبدیل کنیم و از ظرفیت همسایگی بیشترین بهره را ببریم.
به باور مدیــرکل ایران و عــراق وزارت امور خارجــه ترکیه، همکاری 
مؤثر ایران و ترکیه نتیجه فوق العاده ای خواهد داشــت هرچند نباید به 
روابط بین دو کشــور تنها از منظر تجاری ببینیم. در این بین باید روی 

سرمایه گذاری مشترک متمرکز شویم.
او خاطرنشــان کــرد: اگــر شــرایط پیش بینی پذیری ایجاد شــود، 
ســرمایه گذاران ترکیه وارد بازار ایران می شوند که با خود اشتغال زایی 
به دنبال دارند و برای هر دو طرف منفعت خواهد داشــت. متأســفانه 
سرمایه گذاران ترکیه در ایران با چالش هایی مواجه هستند و امیدواریم 
اتاق ایــران به عنوان مهم تریــن بازیگر در عرصه تجــارت ایران، نقش 

سازنده ای ایفا کند.

سفارت ها نقش تسهیل گری در روابط بین کشورها را دارند
حجابی کرلانقیچ، ســفیر ترکیه در تهران نقش ســفارت را تسهیل گر 
روابط بین دو کشــور عنوان کرد و گفت: چشــم انداز این سفارت خانه 
تقویت روابط تجاری به عنوان یکی از اولویت های تعریف شــده است و 

امیدواریم در این حوزه موفق عمل کنیم.
یوسف نجفی، مشاور ارشد رئیس اتاق ایران به روابط تاریخی بین ایران 
و ترکیه اشاره و سطح مناسبات دو کشور را دیرینه و بسیار قوی توصیف 
کرد.وی با تأکید بر پایین بودن سطح مناســبات تجاری ایران و ترکیه 
گفت: رئیس جمهور ایران نســبت به تقویت مناسبات با ترکیه رویکرد 
مثبتی دارد. از طرفی می دانیــم که برای ســرمایه گذاری به امنیت و 
اقتصاد پایدار نیاز است و در سایه بسترسازی هایی که شکل گرفته این 
شرایط در دسترس اســت. انعقاد تفاهم نامه بین اتاق ها نیز می تواند در 

فراهم شدن زمینه سرمایه گذاری مفید باشد.

بازار

رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی )تتا( با اشاره 
به رشــد شــتابان تجارت الکترونیکی در کشور و سه 
برابر شدن حجم مبادلات آن در ۲ سال گذشته، گفت: 
پارسال حجم تجارت الکترونیکی ایران به ۳۲۰۰ هزار 
میلیارد تومان )در حدود ۶۰ میلیارد دلار( رسید و این 
آمار نشان از یک حرکت سریع و رو به جلو در زیست بوم 
تجارت الکترونیکی کشور دارد. به گزارش مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی )تتــا(، »امین کلاهــدوزان« در 

دومین کنگره موبایل ایران با تاکید بر اهمیت موبایل در 
رشــد اقتصاد دیجیتال، افزود: در مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکی به موبایل فقط به عنوان یک ابزار ارتباطی 
نگاه نمی کنیم، بلکه آن را قلب تپنده اقتصاد دیجیتال 
کشــور می دانیم.این مقام مســئول بیان داشت: نفوذ 
روزافزون تلفن های همراه هوشــمند به طور مستقیم با 
رشــد اقتصاد دیجیتال در ایران مرتبط بوده و این رشد 
کاملًا معنادار است.کلاهدوزان با اشاره به ظرفیت های 

نهفته در این حوزه، تصریح کرد: ظرفیت های خاموش 
و استفاده نشــده  باید با تغییر رویکردهــا و بهره گیری 
از نوآوری هــا مــورد توجه قــرار گیرند تــا بتوانیم از 

پتانسیل های موجود به بهترین شکل استفاده کنیم.
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی بــا تاکید بر 
اینکه نهادها و قوانین لازم برای توســعه فراهم است، 
اما جســارت در تصمیم گیری و تعامل ســازنده میان 
بخش دولتی و خصوصی ضروری است، افزود: تشکل ها 

نقش مهمی در ایجاد تفاهم و همــکاری میان دولت و 
بخش خصوصی دارند.دولت نیــز باید تمرکز خود را بر 
اولویت های کلیــدی بگذارد و در این مســیر، وظیفه 
اصلی آن تســهیل گری و تنظیم گری پیش دســتانه و 
مشارکتی اســت.وی در پایان، گفت: بسیار خوشبین 
هستم با تمرکز بر این سیاســت ها، رشد ۷۴ درصدی 
سال گذشته تکرار و هدفگذاری ۹ هزار همت برای پنج 

سال آینده نیز محقق شود.

تجارت

سمیه رسولی  افتتاح اتاق فلزات گران بها 
در گمرک فرودگاه بین المللی امام خمینی 
)ره(، مشــکلات متعدد تولیدکنندگان این 
حوزه؛ نظیر زمان بر بــودن فرایند ترخیص 

را مرتفع کرده است.
 ســرانجام پس از ۱۲ ســال تعلــل، روند 
واردات و صــادرات طــلا در کشــور تغییر 
یافت، این رویکرد تازه مــورد توجه تجار و 
تولیدکننــدگان طلا قرار گرفتــه، در عین 
حال نقطــه نظرات نهادهــای دولتی نظیر 
ارگان های امنیتی، سازمان ملی استاندارد، 
وزارت صمــت و … نیز در آن لحاظ شــده 
اســت، به بیانی رویکرد جدید، مورد اجماع 
تمام گروه های مرتبط با فلزات گران بها قرار 

دارد.
فرایند، پیشــین مشــکلات متعــددی را 
ایجاد کرده بود، درواقع تاجــر ابتدا باید در 
سامانه جامع تجارت ســفارش خود را ثبت 
می کردند، در ادامه کالا به صورت مسافری 
وارد گمرک و در این بخش اظهار می گردید، 
سازمان مالی اســتاندار یا آزمایشگاه مورد 
تأیید این نهاد باید عیارسنجی طلا را مورد 
بررسی قرار می داد، در نهایت پس از صدور 
تأییدیه، توزین و تشــریفات قانونی، تاجر 

قادر به ترخیص طلا بود.
در این فرایند بــه دلیل عدم امکان ترخیص 
کالا در همــان روز، تاجر بایــد هزینه های 
ســنگینی را متحمل می شــد، همچنین 
انجام این فرایند در روزهای تعطیل و خارج 
از ساعات اداری امکان نداشت، الزام به اخذ 
مجوز استاندار نیز یک سد راه سنگین برای 
واردکنندگان بود، چرا کــه تاجر باید نمونه 
طلا را از گمــرک خارج و به ســازمان ملی 
استاندارد یا آزمایشــگاه مورد تأیید انتقال 

می داد.
در این بخــش نیز رویه عجیبــی حکم فرما 
بود، به عنوان نمونه برای عیارســنجی یک 
سرویس طلا )۲ عدد گوشــواره، گردنبند و 
دستبند( یک عدد گوشواره انتخاب می شد، 
یا قسمتی از طلا مورد برش قرار می گرفت، 
به بیانی تاجــر در نهایت با یک طلای ناقص 

مواجه بود.
فارغ از این مســائل، امکان انجام کامل این 
فرایند در ســالن مســافری فرودگاه وجود 
نداشــت، تجار باید با کیف هــای چند ۱۰ 
کیلوگرمی طلا، در فرودگاه از یک مکان به 

مکان دیگری مراجعــه کنند، موضوعی که 
حتی مباحث امنیتی را نیز در پی داشــت، 
همین مشــکلات متعدد سبب شده بود که 
طلا به صورت قاچاق وارد یا از کشــور خارج 

شود.

اتاق فلزات گران بها و حل مشکل تجار
خوشــبختانه گره کور این ماجرا پس از یک 
دهه باز شد، جلســات متعدد میان گمرک، 
اتحادیه طلا و جواهر، بانک مرکزی، ســتاد 
مبارزه بــا قاچــاق کالا و ارز، وزارت صمت، 
وزارت راه و شهرســازی، وزارت اطلاعات، 
سازمان ملی اســتاندارد و نهادهای دیگر به 
رویکرد جدیدی یعنی تأسیس اتاق فلزات 
گران بها در گمرک فرودگاه بین المللی امام 
خمینی )ره( ختم شــد، البته این طرح در 
گام اول در گمرک فرودگاهی امام خمینی 
)ره( به عنوان مبدأ اصلــی واردات طلا اجرا 

شده است.
مطابق بــا اطلاعات اعلامی، »درخواســت 
مالک واقعی شمش طلا از گمرک فرودگاه 
امام خمینــی )ره( و دریافت دســتور لازم، 
صدور قبض انبار شــمش وارداتی توســط 
مســافر به نام صاحب کالا به عنوان مرحله 
اول این فرایند جدید شــناخته می شود. در 
صورت قصد رفع تعهد ارزی از سوی مالک، 

ارائه ثبت ســفارش الزامی است، همچنین 
اگر فردی خواهان انتقال طلا باشد، حضور 
شخص متقاضی در زمان ارائه درخواست با 
ارائه گواهی امضا در دفترخانه اسناد رسمی، 
الزامی اســت. درصورتی کــه متقاضی در 
گمرک احراز هویت نشــده باشد، با مراجعه 
به واحد احراز هویــت، اقدامات لازم صورت 
خواهد پذیرفت و در پایان تنظیم اظهارنامه، 
انجــام تشــریفات گمرکی، اخــذ نظریه 
آزمایشــگاه، تحویل و خــروج کالا محقق 
خواهد شــد.« به عنوان رویکرد جدید ورود 
طلا به کشور شــناخته می شود، همچنین 
مراحل گفته شــده به ســبب تأسیس اتاق 
فلزات گران بها در گمرک فرودگاه، عملًا در 

یک روز صورت خواهد پذیرفت.
مطابق با اعلام مســئولین در روز افتتاحیه 
این اتاق )دوشــنبه ۲۶ شــهریور ماه(، این 
فرایند بــه صــورت آزمایشــی )از ۴۵ روز 
گذشــته( در حال اجــرا بــوده و در همین 
مدت کوتاه اتفاقــات مثبتی در حوزه فلزات 

گران بها رخ داده است.
درواقع بررســی آمارهای رســمی نشــان 
می دهد تا پیش از سال ۱۴۰۱ عملًا واردات 
رسمی طلا صورت نمی گرفت، چرا که ساز 
و کار اجرا با مشکلات متعدد همراه بود، در 
این سال نیز شــاهد ورود حدود یک تن طلا 

به کشور بودیم.
این عدد در ســال ۱۴۰۲ به ۲۹ تن رسید، 
اما با تأسیس اتاق فلزات گران بها در گمرک 
فــرودگاه بین المللــی امام خمینــی )ره( 
در ۵ ماه ابتدایی ســال جاری، حدود ۳۰.۶ 
تن طلا وارد کشــور شده اســت که نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشــته رشد ۶۲۳ 
درصدی داشــته اســت، چرا که در مقطع 
زمان عنوان شده، تنها ۴ تن و ۲۳ کیلوگرم 

طلا وارد شده بود.
با رویه فوق روند صادراتی کشــور نیز دچار 
تحول شــده، چرا که روند خروج مصنوعات 
طلا نیز تغییریافته است، درواقع فرایندهای 
ســخت و خســته کننده ســابق حذف و 
تولیدکننده قادر خواهد بــود، محصولات 
خود را با ســهولت به کشورهای دیگر صادر 
کند، امــری که بر روی درآمدهای کشــور 

تأثیرگذار خواهد بود.
البته هنوز برخی از نکات از دید مسئولین و 
اعضای این اتاق دورمانده است، برای مثال 
نقره به عنوان یکی از کالاهــای تولیدی در 
داخل، با پدیــده قاچاق مواجه اســت، لذا 
قرار گرفتن نقره و دیگــر فلزات گران بها در 
دســتور کار این اتاق، تأثیر بسزایی بر روی 
تولید و کاهش قاچاق در این بخش خواهد 

داشت.

لازم به ذکر اســت، ۹۶ درصد از وزن شمش 
طلاهای وارداتی به کشــور از مسیر گمرک 
فرودگاه بین المللــی امام خمینی )ره( بوده 
اســت، مابقی نیز از گمرک باشماق، تبریز، 
مشهد، پیرانشــهر و فرودگاه اصفهان وارد 
شــده و مطابق با اظهار نظر مســئولین به 
زودی این اتاق های در گمرکات فوق شروع 

به کار خواهند داشت.

اتاق طلا گمرک، پس از ۱۰ سال معطلی 
افتتاح شد

محمدمهدی برادران معاون صنایع عمومی 
وزارت صمت پــس از افتتاح اتــاق فلزات 
گران بها در گمرک فرودگاه بین المللی امام 
خمینی )ره( گفت: در جلســات حوزه میز 
طلا وزارت صمــت، واردات و صادرات طلا 
به عنوان یکــی از اصلی تریــن چالش های 
این حوزه معرفی شــد، درواقع این فرایندِ 
حداقــل ۱۷ گامــی، کار را بــرای تجار و 
تولیدکنندگان با مشــکلات متعدد همراه 

کرده بود.
وی ادامه داد: لذا ایجــاد اتاق مبادلات طلا 
و جواهــرات در گمرک به عنــوان رویکرد 
مثبت سایر کشــورها در دســتور کار قرار 
گرفت و امــروز کاری که بیش از ۱۰ ســال 

معطل مانده بود، به سرانجام رسید.
به گفته برادران، باتوجه به مشکلات برخی 
از رقبای ما در ســطح منطقه، فرصت های 
خوبی برای کشــور در این حوزه مهیا شده 
اســت، لذا اســتفاده از این فرصت موجب 
ایجاد کارخانه های محصولات طلا و جواهر 

و در نهایت رشد اشتغال خواهد شد.
وی افزود: پس از ۱۰ سال، به همت گمرک 
جمهوری اســلامی، اتاق فلزات گرانبهای 
اداره کل منطقــه آزاد ویژه اقتصادی افتتاح 
شــد، اما در این جلســه برای اســتان ها و 
تکمیل این کار با همفکری سایر دستگاه ها، 
مصوباتی نظیر اضافه شــدن امکانات بیشتر 

مانند دستگاه xrf نیز وضع شده است.
معــاون صنایــع عمومــی وزارت صمت 
در پایان تأکیــد داشــت: صادرکنندگان 
و واردکننــدگان مــا مطمئن باشــند که 
تمامی خدمــات موردنیــاز آنهــا در یک 
نقطه جغرافیایی و در مکان مشــخصِ امن 
ارائه می شــود، البته این الگوی، برای سایر 

استان ها نیز اجرایی خواهد شد.

ونیک به ۳.۲ همت رسید ونیکی: حجم تجارت الکتر رئیس سازمان توسعه تجارت الکتر

آیا رجیستر آیفون، دولت را پول دار می کند؟!
حسین ســیف اللهی  معرفی آیفون ۱۶ 
در روزهای گذشــته و همچنین وعده وزیر 
ارتباطات دولت چهاردهــم برای پیگیری 
رجیستر شدن گوشی های آیفون، بار دیگر 
مســئله ممنوعیت واردات ایــن برند را در 

رسانه ها مطرح کرد.
 معرفــی آیفــون ۱۶ در روزهای گذشــته 
و همچنین وعــده وزیر ارتباطــات دولت 
چهاردهم برای پیگیری رجیســتر شــدن 
گوشــی های آیفــون، بــار دیگر مســئله 
ممنوعیت واردات این برند را در رســانه ها 
مطرح کــرد. این بــار اما رئیــس انجمن 
تلفن همــراه ادعا کرده اســت کــه با لغو 
ممنوعیــت واردات آیفــون، درآمد دولت 
افزایش پیــدا خواهد کــرد. عبدالمهدی 
اسدی در این رابطه می گوید: »اگر قرار باشد 
که ممنوعیت واردات گوشــی های آیفون 
برداشته شود نیاز به بعضی تغییرات گمرکی 
دارد. تعرفه گمرکــی واردات باید افزایش 
پیدا کند. اگر قرار باشــد واردات آیفون ۱۴ 
به بعد را بــاز کنند مجــدداً افزایش تعرفه 
می دهند و بعد واردات آزاد می شــود. یعنی 
تعرفه ای کــه الان ۲۰ تا ۳۰ درصد اســت 

بیشتر می شود.«

چرا عده ای مخالف افزایش درآمدهای 
دولت هستند؟!

پیــش از این نیــز برخی مخالفــان اعمال 
گوشــی های  واردات  در  محدودیــت 
گران قیمــت بــا تخمیــن میــزان قاچاق 
این گوشــی ها به کشــور، درآمد از دست 
رفته دولــت از این محل را محاســبه کرده 
بودند؛ درآمــدی که همپا بــا افزایش نرخ 
ارز، جای رشــد هم دارد؛ اما بــا این وجود، 
چرا این ممنوعیت اعمال شــده و همچنان 

پابرجاست؟
تصــوری که در ذهــن بخش عمــده ای از 

مخاطبان وجود دارد، این است که دولت به 
دلیل ناکارآمدی و تنگ نظری برخی افراد، 
به مانند ســایر بخش های دیگر، قید کسب 
این درآمد را هم زده اســت. البته برداشت 
بدبینانه تــری هــم وجــود دارد؛ از همان 
ابتدا شــائبه رانت و تصمیم سازی مافیایی 
برای گوشــی های آیفون مطرح بود و البته 

همچنان نیز وجود دارد.
اما واقعیت چیســت؟ آیا عــده ای در دولت 
بــرای تأمیــن منافــع شــخصی، جلوی 
درآمدزایی دولــت را گرفته انــد؟! آیا پای 
مافیای ســایر برندها در میان اســت؟ آیا 
چنانکه برخی رســانه ها همنــوا با بعضی 
نمایندگان مجلس مدعی شــدند تصمیم 
ممنوعیــت واردات آیفون صرفــاً به دلیل 
آمریکایی بودن این برند بــوده و باید آن را 
یک مقابله به مثــل نه چندان متــوازن و تا 

حدودی مضحک تفسیر کرد؟

واردات بیشتر، درآمد بالاتر؛ ایده ای 
که دولت را از پا در می آورد

فــارغ از اختلاف نظرات بر ســر ممنوعیت 
واردات گوشی های آیفون، آیا در نظر گرفتن 
ایده آزادســازی واردات به منظور دستیابی 
به درآمد بیشتر که در ظاهر جذاب و شدنی 
است، توصیه عاقلانه ای برای دولتمردان به 

شمار می رود؟
پیش از پاسخ به این پرســش ، باید چندین 
مســئله را در نظر گرفت و از نگاه تک بعدی 
پرهیز کرد. در نگاه نخست واردات هرگونه 
کالا به کشور که مشــمول پرداخت حقوق 
ورودی باشــد، درآمــد دولــت را افزایش 
می دهد، اما آیا باید تنها همین تک عامل را 
مبنای قضاوت قــرار دهیم؟ با این طرز فکر، 
نسخه »واردات بیشتر، درآمد بالاتر« برای 
سیاست گذاری اقتصادی در ایران پیچیده 
می شــود که نتیجه ای جز تکــرار متوالی 

بحران های ارزی در پی نخواهد داشت!
در همین رابطه، عامل مهم دیگری که باید 
آن را در اعمــال یا عدم اعمــال محدودیت 
صادراتــی و وارداتی در نظــر گرفت، لزوم 
برقراری موازنه تجاری است؛ »تراز تجاری« 
یکی از شــاخص های کلیدی اقتصاد کلان 
است که جریان صادرات و واردات را در یک 

دوره زمانی معین اندازه گیری می کند.
هر چند برای ســنجش سلامت اقتصاد یک 
کشــور، اکتفا به یک عامل صحیح نیست و 
باید شــاخص های دیگر نظیر نــرخ تورم، 
میزان بیکاری و رشــد اقتصادی را در نظر 
گرفت اما با توجه به رکــود اقتصادی چند 
سال اخیر و همچنین اثرگذاری تحریم های 
اقتصادی- که مســیر حصــول درآمدهای 
ارزی را مســدود می کند-، دستیابی به تراز 
تجاری مثبت بــرای ایران، بســیار مهم و 

حیاتی است.

ابتکار دولت سیزدهم جواب نداد؛ تراز 
تجاری منفی تر از همیشه

امــا در حال حاضــر وضعیت تــراز تجاری 
ایــران چگونه اســت؟ آیا می توان نســخه 
»واردات بیشــتر کالاهای مصرفی با هدف 

حداکثرسازی درآمد دولت« را صادر کرد.
آمارهای گمرک، از کســری تجاری ۱۶.۷ 

میلیــارد دلاری در ســال گذشــته خبر 
می دهند؛ در پنج ماهه ابتدایی ســال جاری 
نیز میزان کسری به ۴.۵ میلیارد دلار رسیده 
است. بررســی آمارها نشان می دهد در طی 
۱۳ سال گذشته، تنها در سه سال )۱۳۹۴، 
۱۳۹۵ و ۱۳۹۷( شــاهد مثبت شــدن تراز 
تجاری بودیم و در بقیه ســال ها تراز تجاری 
همواره منفی بوده است؛ مسئله ای که از آن 
به عنوان یکی از عوامل بروز تنش های ارزی 
یاد می شــود؛ چرا که در چنین شــرایطی، 
میزان تقاضای ارز نســبت به عرضه افزایش 

یافته و در نهایت قیمت ها افزایش می یابد.
منفی بودن تراز تجاری در دو سال گذشته 
کار را به جایی رســاند که برای نخســتین 
بار طی ســالیان اخیر، میزان صادرات نفت 
توسط گمرک اعلام شد تا حدود زهر منفی 
بودن تراز تجاری گرفته شــود، هر چند که 

اتخاذ این راهکار نیز تأثیر معکوس داشت.

ممنوعیت روی کاغذ!
در همین بین ، مسئولان اقتصادی با صدور 
انواع و اقســام دســتورها و بخش نامه ها در 
پی آن بودند که میــزان صادرات و ارزآوری 
افزایش یافته و از سوی دیگر میزان واردات 
کالاهای مصرفی )که ارتباط مستقیمی که 
با تولید ندارند( کاهش یابد. بنابراین ریشه 
اعمال ممنوعیت هــای وارداتــی از قبیل 
لوازم خانگــی، خــودرو و یا پوشــاک را در 

همین مسئله باید جست وجو کرد.
بنابراین هــر چند ممنوعیت ایــن کالاها، 
مشــکلاتی را در بــازار ایــن کالاهــا در 
ایــران بوجــود آورده و در برخــی موارد، 
مصرف کنندگان را به زحمت انداخته است، 
اما به نظر می رسد برای گریز از شرایط فعلی 
و به منظــور کاهش واردات کالا به کشــور، 

تصمیمی اجتناب ناپذیر بود.
باید بــه این موضوع نیز اشــاره کرد که بجز 

خــودور، مابقی کالاهــای ممنوع الورود به 
کشور به ســادگی و از طریق قاچاق در بازار 
یافت می شود و اتفاقاً به دلیل عدم پرداخت 
مالیــات و حقــوق ورودی، بعضاً نســبت 
به کالاهــای قانونی، از مزیــت قیمتی هم 
برخوردارند؛ مســئله ای که ضعف مقابله با 

قاچاق را به رخ مسئولان کشور می کشد.
بنا بر اذعان مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، ســالانه حدود ۱۲ تا ۱۵ میلیارد 
دلار کالا بــه صــورت قاچاق وارد کشــور 
می  شــود. باید اضافــه کرد که ایــن مقدار 
قاچاق در محاسبه تراز تجاری نیامده است؛ 
با این حســاب وضعیت اقتصاد ایران در این 
شــاخص با در نظر داشتن مســئله قاچاق، 

وخیم تر نیز خواهد شد.
بــا در نظر گرفتــن این ملاحظات، شــاید 
اســتدلال مخالفــان ممنوعیــت واردات 
گوشــی های آیفون مبنی براینکه، این کالا 
به عنوان یک کالای مصرفی که تقاضای ارز 
را افزایش می دهــد و باید جلوی واردات آن 
را گرفت، شنیدنی باشــد و مخاطب نسبت 
به آن قضاوت منطقی تری داشته باشد؛ هر 
چند که میزان قاچــاق و واردات غیرقانونی 
ایــن برند نیز بســیار بــالا بــوده و وزارت 
ارتباطات و وزارت صمت باید در این زمینه 

پاسخگو باشند.
در مجمــوع باید گفت چالــش ممنوعیت 
یا آزادســازی واردات گوشــی های آیفون 
تــا حــدودی پیچیــده اســت و بایــد از 
نســخه پیچی های اشــتباه و عوام فریبانه 
در ایــن خصوص پرهیــز کــرد؛ از طرفی 
نمی توان ضعف و تعلــل در مقابله با قاچاق 
را مانع تصمیم گیری فــرض کرد و از طرف 
دیگر با این حجم قاچــاق، دولت با اصرار بر 
این تصمیم بدون اتخاذ راهکار جدی برای 
مقابله با قاچاق، تنها خــود را از درآمدهای 
ناشی از واردات قانونی محروم ساخته است.



مدیرعامل شرکت ملی گاز:
ح نیست، کمبود داریم دیگر ناترازی انرژی مطر

مدیرعامل شــرکت ملی گاز گفت: اکنون دیگر ناتــرازی انرژی مطرح 
نیســت، کمبود داریم و این موضوع بسیار جدی است و باید مورد توجه 
باشد. سعید توکلی در همایش تکمیل چرخه تولید لوله در صنعت گاز با 
اشاره به لزوم کنترل و مدیریت عرضه و تقاضا، اظهار کرد: بحث کاهش 
مصرف گاز تنها به مصرف کنندگان برنمی گردد و باید در حوزه توسعه و 

سرمایه گذاری نیز اقدام شود.
وی با بیان اینکه توســعه صنعتی کشــور با لوله ســازی در دهه ۷۰ در 
ذوب آهن اصفهان آغاز شد و ادامه یافت و اکنون قطب صنعت عسلویه 
شناخته می شود، گفت: هرکس بخواهد در کشور و صنعت موفق باشد، 

باید طرف های ذینفع را تعریف کند و بشناسد.
توکلی با تاکید بر اینکه نباید با مخالف ها جنگیــد، باید با ارزیابی، آنها 
را خنثی کرد، اظهار کرد: دغدغه نمایندگان مجلس شــورای اسلامی  
مشخص و مهم است؛ باید بدانیم نمایندگان با ما مخالف نیستند، بلکه 

توقع آنها یک چیز است و اختیارات و توان ما چیز دیگری است.
وی با بیان اینکه باید از تبدیل تهدید به فرصت استفاده کرد، گفت. اگر 
کشور راهبرد توسعه صنعتی نداشته باشد و جانمایی صنعت با توجه به 

آمایش کشور انجام نگیرد، بعید است به توسعه هشت درصدی برسیم.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران:
ح ذخیره سازی گاز در کشور فعال است ۶ طر

 مدیرعامل شرکت مهندســی و توســعه گاز ایران گفت: اکنون هفت 
طرح ذخیره سازی گاز در کشور وجود دارد که یکی از آنها به دلیل قرار 

گرفتن بر روی گسل فعال نیست.
»رضا نوشادی« در نخستین رویداد تکمیل چرخه تولید لوله در صنعت 
گاز از توجه جدی به بحث ذخیره ســازی خبر داد و گفت: ذخیره سازی 
را در اوج مصرف راه انــدازی کردیم تا پنجره ای برای یکپارچه ســازی 
زنجیره ارزش شــود.این مســئول افزود: مطالعات این طرح ها توسط 

مشاوران داخلی و خارجی انجام شده است.
وی از فعال بودن یکصد پروژه دیگر در این شرکت خبر داد و گفت: عمده 
بهره برداران و پیمانکاران خواســتار دریافت اطلاعــات کامل طرح ها 
هستند.مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران ادامه داد: بر این  
اساس سامانه ای راه اندازی کرده ایم که می توان از هر نقطه کشور با گذر 

واژه اختصاصی وارد شد و اطلاعات دریافت کرد.
نوشــادی به تلاش برای کاهش حوادث در حین کار اشاره کرد و گفت: 
در ۲۶ ماه گذشته هیچ حادثه ای نداشته ایم و این مساله نتیجه کارهایی 

است که در حوزه ایمنی انجام شده است.
مدیرعامل شرکت مهندسی و توســعه گاز ایران خاطرنشان کرد: بهینه  
کردن ایستگاه های تقویت فشار گاز در دستور کار است که با همکاری 

وزارت نیرو از طریق انرژی های تجدیدپذیر انجام خواهد شد.

نوشادی با بیان اینکه بنده در بدو ورود به این شرکت شاهد قراردادهای 
زیاد ســنواتی بودم و ضمانت نامه ها تمدید می شــدند؛ اما اکنون این 
تعداد به طور قابل توجهی کاهش یافته اســت، افزود: ساخت تجهیزات 
صنعت گاز اتفاق افتاده اســت، با راهبردی تازه، اقلام موجودی انبار را 

نیز کاهش دادیم.
وی افزود: ســال ۱۴۰۰ حتی یک نفر از کارکنان شــرکت مهندسی و 
توسعه گاز ایران مدرک مدیریت پروژه نداشتند، اما اکنون بیش از ۱۰۰ 
نفر از آنان این مدرک را اخذ کرده اند و این موضوع ســبب شــد ادبیات 

مشترکی بین ما و پیمانکاران شکل بگیرد.
مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران گفت: جذب منابع مالی 

در سه سال گذشته ۷۵ درصد، ۸۶.۵ درصد و ۹۷.۵ درصد بوده است.
نوشــادی افزود: ظرفیت پالایــش، انتقال و توزیع گاز کشــور به ۸۷۵ 

میلیون مترمکعب در روز رسیده است.
 

دبیر انجمن صنعت پتروشیمی:
ورود سرمایه گذار به زنجیره ارزش باید توجیه 

اقتصادی داشته باشد
دبیر انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی گفت: برای ورود متانولی ها 
به زنجیره ارزش، ابتدا باید زنجیره ارزش صرف اقتصادی داشــته باشد 

که به آن ورود پیدا کرد.
احمد مهدوی ابهــری، دبیــر کل انجمن صنفــی کار فرمایی صنعت 
پتروشیمی با اشاره به اینکه برای توسعه زنجیره ارزش پتروشیمی ابتدا 
بالادست باید باشــد که منجر به ایجاد زنجیره شود، گفت: برای توسعه 
زنجیره ارزش محصولات پتروشیمی دو مورد الزام آور وجود دارد یکی 

تکنولوژی و دیگری سرمایه گذاری است.
وی ادامــه داد: از لحــاظ تکنولــوژی و گرفتن لایســنس های جدید 
محدودیت هایی وجود دارد و اقداماتی در این زمینه صورت گرفته است 

و در مساله کاتالیست ها پیشرفت های خوبی نیز داشته ایم.
مهدوی ابهری با اشــاره به اینکه حاکمیت باید بستری را فراهم کند که 
بر اساس آن زنجیره برای ســرمایه گذار توجیه اقتصادی داشته باشد، 
خاطرنشان کرد: هرچه زنجیره گسترده تر شــود و ارزش افزوده ایجاد 
می شود و محصولاتی که قیمت بالاتری دارد هم ارز آوری بیشتری دارد 

و هم امکان توسعه بازار صادراتی افزایش می دهد.
دبیر کل انجمن صنفی کار فرمایی صنعت پتروشــیمی ادامه داد: برای 
اینکه به سمت توسعه ارزش محصولات پتروشیمی رویم و نگاهی داریم 
که مرتب زنجیره ارزش افزوده بیشتر شــود به عنوان مثال پرتون ۶۰۰ 
دلار صــادر می کنیم به ۲ هــزار دلار و ۳ هزار دلار برســد یعنی منابع 

بیشتری به دست بیاوریم و خلق ثروت کنیم.
به گفته این مقام صنفی، در این شــرایط حاکمیــت باید اقدامی انجام 
دهد که توجیه داشته باشــد، اکنون پروپیلن را از نفتا تولید می کنیم و 
برای اولین بار می خواهیم از پروپان تولید پروپیلن داشته باشیم و از آن 
پلی پروپیلن که این محصول خود شــاخه های مختلفی دارد که ارزش 

افزوده ایجاد می کند.
وی ادامه داد: اکنــون واحدهای پــی دی اچ که ۱۷ واحد هســتند و 
مجوز هم صادر شده اســت که یکی از آنها در ســال جاری راه اندازی 
می شود و سرمایه گذاری که برای این واحد سرمایه گذاری کرده است 
می گوید شروع به کار نمی کند زیرا قیمت پروپان بالاست در این شرایط 
حاکمیت باید پروپــان را به صورتی قیمت گذاری کنــد که پروپیلن از 

پروپان مقرون به صرفه باشد
مهدوی ابهری اضافه کرد: باید بستر آماده شــود تا به این سمت برویم. 
به عنوان مثال با توجه به ناترازی موجود بنزین در کشــور باید به سمت 
تولید بنزین از متانول پیش رویم که سه واحد متانول یک واحد بنزین را 
تشکیل می دهد، در این شرایط اگر در تولید متانول تخفیف داده نشود 

تولید بنزین از متانول صرف نمی کند.

 بازار مسکن در رکود تورمی شدید
زنگ خطر برای مستاجران

بیگی نژاد نایــب رئیس اول تحادیه مشــاوران با تاکید بــر اینکه بازار 
مسکن این روزها در رکود شــدید همراه با تورم قرار دارد گفت: کاهش 
قدرت خرید متقاضیان مسکن از یک سو و افزایش ۱۷ درصدی قیمت 
مسکن در یک ســال را می توان اینگونه تحلیل کرد که زنگ خطر برای 

مستاجران به صدا درآمده است.
گزارش اخیر بانک مرکزی نشان داد در کنار رکود حاکم بر بازار مسکن، 

قیمت مسکن نیز اندکی تقویت شده است.
با توجه به آخریــن گزارش بانــک مرکزی در مرداد مــاه در خصوص 
تحولات مسکن شهر تهران، رشد نقطه ای اجاره بها ۴۵.۵ درصد و رشد 

نقطه ای قیمت مسکن ۱۶.۸ درصد بوده است.

رشد نقطه ای اجاره بها که ۴۵.۵ درصد را نشان می دهد
این آمار در حوزه قیمت ها شاید آن چنان جلب توجه نکند اما وقتی به 
رشد نقطه ای اجاره بها که ۴۵.۵ درصد را نشان می دهد مرور می کنیم 
متوجه می شــویم که روزهای ســختی در آینده در انتظار مستاجران 

است.
اگر چه برخی کارشناســان و فعالان بازار مســکن معتقد هســتند که 
کاهش ساخت و ســاز و عرضه مســکن یکی از دلایل رشد بیش از حد 
اجاره بها خواهد بود اما به نظر می رســد بیشترین عامل در افزایش نرخ 
اجاره بها می تواند به تورم عمومی، اوضاع اقتصاد کلان و معیشــت باز 

گردد.
ثبت بیشترین تورم نقطه ای اجاره بها در شهر تهران مربوط به شهریور 
۱۴۰۲ با ۵۸.۹ درصد اســت که به دنبال تورم ۱۰۷.۲ درصدی  قیمت 
مسکن در اردیبهشت ماه اتفاق افتاده است. از دی ماه سال گذشته نیز 

تورم اجاره بها در کانال ۴۰ درصد باقی مانده است.

بازار مسکن با روزهای رونق خود فاصله بسیار زیادی دارد
داوود بیگی نژاد نائب رئیس اول اتحادیه مشــاوران املاک در پاسخ به 
این پرســش که با رجوع به آمارهای بانک مرکزی مــی توانیم دریابیم 
که علیرغم گذر از فصل جابجایــی، هنوز هم باید نگران مســتاجران 
بود؟ گفت: هنوز هم نه به آن شــدت اما تا حدودی در فصل جابه جایی 
مســتأجران قرار داریم. بنابراین باید رشد آمار معاملات در بازار مسکن 
چشــمگیر می بود اما در حالی که بازار مســکن با روزهای رونق خود 

فاصله بسیار زیادی دارد و در رکود شدید اما همراه با تورم قرار دارد.
او در پاســخ به این پرسش که به نظر می رســد رکود باعث شده قیمت 
مسکن حداقل در این چند ماه افزایش نداشــته باشد و حتی در برخی 
اوقات کاهشی هم شده باشــد؟ تاکید کرد: قیمت مسکن در بازه زمانی 

یک سال گذشته ۱۷ درصد افزایش یافته است.
او ادامه داد: کاهش ساخت و ســاز و عرضه مسکن و وضعیت فعلی بازار 
مسکن که در یک رکود تورمی به سر می برد یک زنگ خطر جدی برای 

مستاجران به شمار می رود.
بیگی نژاد با اشــاره به اینکه زنگ خطر برای مســتاجران را می توان به 
چند بخش تقســیم و دســته بندی کرد اما نکته مهــم کاهش قدرت 
خرید متقاضیان مسکن و مستاجران اســت که باید برای آن چاره های 
اندیشیده شود خاطر نشان کرد: مســکن به عنوان یکی از اساسی ترین 
نیازهای بشــر، همواره نقش تعیین کننده ای در کیفیت زندگی و رفاه 
افراد داشته است. برخورداری از سرپناه مناسب نه تنها از نیازهای اولیه 
انسان به شمار می رود، بلکه تاثیر مستقیم بر امنیت روانی، اجتماعی و 

اقتصادی افراد دارد.

نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به اینکه بازار مسکن با 
رکودی که در خود می بیند برخلاف رســم  دهه های اخیر خود حرکت 
می کند، گفــت: افزایش جمعیت، گســترش مهاجرت بــه پایتخت و 
محدودیت های عرضه زمین مناسب برای ساخت وساز از جمله عواملی 

هستند که بازار مسکن در تهران را تحت فشار قرار داده اند.

منطقه ۵ و سپس مناطق ۱۰، 2 و ۴ بیشترین میزان 
معاملات مسکن

وی افزود: بر اســاس آمار تحولات بازار مســکن که بانک مرکزی طی 
روزهای اخیر منتشــر کــرده، منطقه ۵ و ســپس مناطــق ۱۰، ۲ و ۴ 
بیشترین میزان معاملات مســکن را ثبت کردند، اما نکته حائز اهمیت 
اینجاست که بیشترین تعداد قراردادها مربوطه به آپارتمان های بالای 

۲۰ سال است.
او افزود: این آمار و روند معاملات مســکن به خوبی نشــان می دهد که 
قدرت خرید متقاضیان مسکن کاهش یافته است و به همین دلیل است 

که تقاضا برای خرید و اجاره واحدهای نوساز کاهش یافته است.
نایب رئیس اول اتحادیه مشــاوران املاک تصریح کــرد: همانطور که 
اشــاره کردم این وضعیت بازار مســکن و قیمت ها، زنگ خطری برای 
مستاجران به شــمار می رود. در این بازار رکودی، قیمت مسکن نسبت 

به بازه زمانی مشابه سال گذشته، ۱۷ درصد افزایش یافته است.
بیگی نژاد تصریح کرد: رونق در بازار مســکن تا زمانــی وجود دارد که 
عرضه و تقاضایی باشــد اما هم اکنــون با توجه به وضعیــت بازار فعلی 
مســکن تقاضایی وجود ندارد و دیگر مســتأجران به دنبال خرید خانه 

نیستند، زیرا قدرت مالی خرید ندارند.
وی با اشــاره به اینکه برخی از مالکان و برخی از فعــالان غیر مجاز بازار 
مسکن به قانون گذاری دســتوری دولت، توجهی ندارند، افزود: با توجه 
به افزایش بالاتر از نرخ تعیین شــده، قیمت اجاره بها و مسکن مشخص 
است که قیمت گذاری در بازار مسکن بدون توجه به قانون گذاری های 
اخیر صــورت می گیرد اما عــده ای برخلاف واقعیت تصــور می کنند، 
قیمت مســکن توســط مشــاوران املاک افزایش می یابد؛ درحالیکه 

چنین نیست.
 با وجود ســقف افزایش اجاره بهای ۲۵ درصدی در چند سال گذشته، 
فعالان حوزه مســکن خبــر از عــدم عملکرد این سیاســت می دهند 
و بســیاری از مالکان اجاره بهای خود را بین ۵۰ تــا ۷۰ درصد افزایش 
داده اند. دولت برای کنترل بیشــتر بازار مسکن قانونی را تصویب کرده 
که در صورت عدم رعایت ســقف افزایش اجاره بهــا، موجران متخلف 
مشــمول مجازات خواهند شــد. به طور کلی، با وجود این سیاســت و 
افزایش روزافزون هزینه های زندگی، مالکان از اجاره دادن املاک خود 

جلوگیری خواهند کرد که منجر به رکود عرضه خواهد شد.
دو عامل اصلی تغییر نرخ رشــد نقطه ای اجاره بها، افزایش سطح تورم 
عمومی و تورم مسکن طی سال های اخیر بوده اســت. با توجه به روند 
رشد نقطه ای متوسط قیمت مســکن و اجاره بها در شهر تهران، وقتی 
شوک های بزرگی به بازار مسکن وارد شده، بازار اجاره نشین ها نیز پس 
از مدتی و نه در همان موقع از آن تاثیر پذیرفته است. در چند سال اخیر 
سرعت رشد نقطه ای اجاره بها به طور قابل توجهی افزایش یافته که این 
موضوع نشان می دهد که تورم عمومی و تورم مسکن به سطوح عجیبی 

دست پیدا کرده اند.
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 یک کارشناس: بارها بحث انتقال پایتخت مطرح شد اما دو عامل مانع تحقق این امر است

هزینه انتقال پایتخت چقدر است؟ 

پافشــاری مسعود پزشــکیان بر طرح  خریدار 
انتقال پایتخت، این موضوع را بــار دیگر در افکار 

عمومی مطرح کرد.
 انتقال پایتخت باز هم به سر خط خبرها آمد و این 
بار به دلیل اظهارات مســعود پزشکیان این اتفاق 
افتاد. گفته می شــود عمر این بحث دو قرن درازا 
داشــته و حتی در زمان قاجاریه و تنها چند دهه 
پس از اینکه آقا محمد خــان، بنیانگذار قاجاریه، 
تهران را بــه پایتختی برگزید، هــر از چندی این 

موضوع داغ می شد و سپس کنار گذاشته می شد.
طرح انتقــال پایتخــت بارها از ســوی مقامات 
مسئول مطرح شده است . پس از پیروزی انقلاب، 
برای اولین بار دهه ی شــصت این طرح در فضای 
رســمی مطرح گردید اما به دلیل شــرایط ناشی 
از جنگ، ایــن موضوع معطل مانــد . پیش از این 
اما بارها در دولت های مختلــف صحبت هایی در 
این زمینه انجام شده که هیچ یک نتیجه نداشته 

است . 
 در آخرین اتفاق رخ داده، در اردیبهشت ماه سال 
۱۳۹۴ بود که شورای نگهبان طرح امکان سنجی 
انتقال مرکز سیاسی و اداری کشور و تمرکززدایی 
از تهران را تأیید کــرد. در آن زمان پیروز حناچی 
کــه مســئول کنونــی دبیرخانه شــورای عالی 
شهرسازی و معماری بود، هزینه انتقال پایتخت 

را در محدوده ۷۸ میلیارد دلار برآورد کرد. 
در اردیبهشت ماه ســال جاری اما احمد وحیدی 
، وزیر سابق کشور در ســخنانی درباره ی هزینه 
انتقال پایتخت اعــلام کرد: انتقــال پایتخت از 
ســالیان طولانی مطرح بوده که این موضوع نیز 
باید به طور کارشناسی بررســی شود و نمی توان 
فوری تصمیم گیــری کرد ضمن اینکــه هزینه 
گزافی در حدود یک صد میلیارد دلار بودجه برای 

این کار لازم است.
در این میان بســیاری معتقدنــد هزینه کرد این 
رقم در شــهرهای دیگر و حتی تهــران می تواند 
قطب هــای مهم و آبــاد کشــاورزی و صنعتی و 
گردشگری در کشور ایجاد کند و در این صورت نه 
تنها مهاجرت به تهران کاهش می یابد بلکه روند 

حاکم بر این مهاجرت می تواند معکوس شود. 
 در ایــن میان علــی فرنــام، کارشــناس مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی بر این اعتقاد 

اســت هزینه کرد این اعتبار در تهران، بحرانهای 
فعلی این ابرشهر را برطرف خواهد کرد. 

یک بحث تکراری ؛ از قاجار تا امروز 
علــی فرنام، کارشــناس حــوزه شهرســازی و 
مســکن، با اشــاره به بحث »انتقال پایتخت«، به 
خبرآنلاین گفت:» این بحث بارها در ۲۰۰ ســال 
گذشته تکرار شده است؛ به گواه شواهد گوناگون 
از زمان قاجار هم این مساله مطرح می شد ولی دو 
مانع اصلی این طــرح از همان زمان تاکنون اجازه 
تحقق این مهــم را نداده اســت. اول اینکه تهران 
از نظر مکان، بســیار مناسب اســت و همچنین 
جایگزین های مطرح شــده بــرای پایتختی هم 
هرگز جایگزین های مناسبی برای انتقال پایتخت 
نبودند به نحوی که حتی شــانس چندانی برای 

موفقیت در تمرکز زدایی را هم پیدا نمی کردند.«
ایــن کارشــناس مرکــز پژوهشــهای مجلس 
افزود:» البته در گذشــته بیســت تا سی کشور 
پایتخت های خود را جابه جــا کرده اند و مجموع 
نقاط قــوت و ضعف آنها در پژوهشــی که ابتدای 
دهه ۹۰ انجام شد، مورد بررســی قرار گرفت. در 
آن مطالعــه، به طور خاص نتیجه گرفته شــد که 
با تمام چالش های پیچیده و گوناگونی که تهران 
با آن مواجه است، بهتر اســت سراغ تمرکززدایی 
و آمایش ســرزمین برویم تا اینکــه در پی تغییر 

پایتخت باشیم.«
فرنام با اشــاره بــه اینکــه دولت ها حــق دارند 
پژوهش هــای جدیــدی هــم انجــام دهنــد، 
خاطرنشان ساخت:» احتمالا دولت از طریق دیگر 

پژوهش هایی را برای این مهم انجام می دهد.«

انتقال پایتخت از نظر منطقی عملی نیست
او در پاســخ به پرسشــی در مورد شــانس رفتن 
پایتخت بــه ســواحل جنوبی که اخیــرا مطرح 
شــده، توضیح داد:»در اینکه باید جمعیت ساکن 
در ســواحل جنوبی کشــور را افزایش داد، نباید 
تردید داشــت. چنین چیــزی در غالب آمایش 
ســرزمین وجود دارد و باید پیگیری شــود ولی 
انتقال پایتخت موضوع دیگری اســت. البته انواع 
مشــکلات و کاســتی ها در این رابطه وجود دارد 
ولی تنها اگر بخواهــم از زاویه پدافندی هم ماجرا 

را بنگریم، چنین اقدامی خسارت بار است.«
این کارشــناس عضو مرکز پژوهشــهای مجلس 
گفت:» هزینه های انتقال پایتخت و ایجاد فضای 
کافی برای شــهری با یک میلیــون نفر جمعیت، 
چند ده میلیارد دلار اســت. این اعتبار باید هزینه 
زیرساخت، حمل و نقل، ســاختمان های دولتی، 
فضای عمومی شود که تامین این هزینه ها ممکن 

است از عهده هر کشور یا دولتی برنیاید. «
فرنام ادامه داد:» گرچه این گفتگو ابعاد اقتصادی 
مساله را مدنظر دارد ولی نباید فراموش کنیم که 
پایتخت پیش از هر چیز یک شــهر سیاسی است 
و به همین دلیل بررســی جزییــات و ظرایف از 
جنبه هــای گوناگون، ضروری اســت. بررســی 
کارشناســی پیش از این نشــان داده که انتقال 
پایتخت حتی در همــان گام نخســت و مرحله 
مکان یابی شکست خواهد خورد و به همین دلیل 
هیچ مطالعه  علمی هم پشــتوانه نظری مدافعان 

تغییر پایتخت وجود ندارد.«
این کارشــناس حوزه شهرســازی بــا تاکید بر 
پیچیده بــودن چالش های کلانشــهر تهران از 
جنبه های گوناگون تصریح کرد:» این مشــکلات 
پیچیده البته پاســخ دارند ولی این پاسخ در روند 
و به شــکل تدریجی می تواند تاثیرات ریشه ای و 
موثــر برجای گــذارد. در جهان کلانشــهرهای 
پرمشکلی چون توکیو با ۳۰ میلیون نفر جمعیت 
و مکزیکوســیتی با ۲۰ میلیون نفر ساکن، پاسخ 
موثر پیدا کردند و تهــران هم در همه چالش های 
مهمش مانند مسکن، آلودگی، کم آبی و ... هم راه 

حل مناسب را می تواند پیدا کند.«
این کارشناس بازوی پژوهشــی مجلس با عنوان 
اینکه می توان از شــدت فعلــی جذابیت تهران 
کاســت اما جلوی تقاضا برای مهاجــرت با آن را 
نمی توان گرفت، افزود:» همانطــوری که تقاضا 
برای مهاجرت به اســتانبول ترکیه یا سائوپائولو 
برزیل بالاســت اما می توانیم مشکلات موجود را 
چنان پایدار رفع کنیم که بــا جابجایی پایتخت 
هم این سطح موفقیت حاصل نشود. همانطوری 
که گفتم هزینه انتقال پایتخت دســتکم چند ده 
میلیارد دلار اســت؛  این بودجه اگــر صرف رفع 
مشــکلات تهران شــود، به مراتب کاراتر خواهد 

بود.«

سود

اظهارات اخیر وزیر اقتصاد درباره 
نرخ ســود بانک هــا و برنامه تیم 
اقتصادی بــرای کنترل نرخ بهره 
این احتمال را تقویت کرده است 
که به زودی شــاهد تغییراتی در 
نرخ سود بانکی باشــیم. اما الآن 
بانک ها بــه ســپرده های بانکی 

چه سودی می دهند؟
 نرخ ســود ســپرده های بانکی با 
مصوبه شورای پول و اعتبار ۲۲.۵ 
درصد تعیین شده است، اما بانک 
مرکزی در ماه های پایانی ســال 
گذشــته برای مقطــع کوتاهی 
مجــوز انتشــار اوراق گواهــی 
خاص با ســود ۳۰درصدی را داد 
و به دنبال آن ســقف نرخ سود در 
نظام بانکی برای دوره کوتاهی به 

۳۰ درصد رسید.
اما بعــد از آن بانــک مرکزی به 
بانک ها اولتیماتــوم داد که باید 
نرخ ســود ســپرده های خود را 
اصلاح کننــد و در صورت تخلف 
با آنها برخورد جدی خواهد شد. 
مدیــران بانکی البتــه به جدیت 
بانک مرکزی بر اصلاح نرخ سود 
و پایبندی بانک هــا به اعمال این 
تغییــرات اذعان کــرده گفتند: 
جدیــت بانــک مرکــزی باعث 
شــد تخلفات ســودی بانک ها 

بــه حداقل برســد.بر 
اســاس مصوبه شورای 
پول و اعتبار نرخ ســود 
بانکــی  ســپرده های 
عبارت است از سپرده 
عــادی  کوتاه مــدت 
 ۵ بانکی(:  )کارت های 

درصد، ســپرده کوتاه مدت ویژه 
ســه ماهه: ۱۲ درصــد ]بانک ها 
معمولاً ارائه نمی دهند[، سپرده 
شــش ماهه:  ویژه  کوتاه مــدت 
۱۷ درصــد ]بانک ها معمولاً ارائه 
نمی دهند[، ســپرده بلندمدت با 
سررسید یک سال: ۲۰.۵ درصد، 
ســپرده بلندمدت با سررســید 
۲ ســال: ۲۱.۵ درصد و ســپرده 
بلندمدت با سررســید ۳ ســال: 
۲۲.۵ درصد.عبدالناصــر همتی 
وزیر اقتصــاد به تازگی اظهاراتی 
در نقد نرخ سود داشــته و تأکید 
کرده اســت: وقتی نرخ ســود را 
بالا ببرید، فقط منجر به ناترازی 
بیشــتر و نقدینگی و تورم  بیشتر 
خواهد شد و البته بازار سرمایه را 
هم نابود می کند. من به دوستان 
بانکی هم گفته ام، می دانیم برای 
کنترل تورم، در مقطع کوتاه، باید 
نرخ سود را افزایش دهیم، اما این 
برای موقعی اســت که بانک های 

ما تراز باشــند و بانک 
مرکــزی هــم آن قدر 
قــوی باشــد کــه اگر 
بانکــی یک مقــدار از 
عدول  نظارتی  ضوابط 
کرد، با آن برخورد کند.

وزیر اقتصاد از دیدگاه 
تیم اقتصادی بــرای کنترل نرخ 
بهره گفته و تأکید کرده اســت: 
ما بــا بقیه ارکان تیــم اقتصادی 
دولت همــکاری داریم و خواهیم 
داشــت که نرخ بهره را کنترل و 
در عین حال توجه ها را به ســمت 
بازار ســرمایه جلب کنیم چون 
می دانیم رسیدن به تأمین مالی 
غیرتورمی از طریق بازار سرمایه 
امکان پذیر اســت.باتوجه به نگاه 
حاکــم در وزارت اقتصــاد برای 
نرخ سود بانکی و البته همفکری 
طیب نیا مشاور اقتصادی رییس 
جمهور بــا همتــی در این حوزه 
خیلــی دور از ذهن نیســت که 
شــاهد تغییراتــی در خصوص 
نرخ ســود بانکی در جلسات آتی 

شورای پول و اعتبار باشیم.
اما به منظــور بررســی دقیق تر 
درباره چگونگی وضعیت ســود 
پرداختی بانک ها به سپرده های 
مردم خبرنگار تسنیم سراغ چند 

بانک خصوصــی و دولتی رفت تا 
گزارشــی از نحوه پرداخت نرخ 
سود ســپرده ها داشــته باشیم.
بانک هــای خصوصــی و دولتی 
عمومــاً بعــد از اولتیماتــوم و 
اخطارهای جــدی بانک مرکزی 
در رعایت نرخ ســود ســپرده ها 
به خط شده اند و کمتر بانکی نرخ 
سودی بالاتر از سقف تعیین شده 
به مشتریان پیشــنهاد می کند، 
مگر اینکه مشتری سپرده بالایی 
داشــته باشــد که بانــک در آن 
شرایط به او پیشنهادات ویژه ای 
ارائه می دهد.اکثــر بانک ها نرخ 
ســود ۲۰ تا ۲۳ درصــدی برای 
ســپرده های یک تا ســه ساله 

دارند.
 نکته اینجاســت که این وضعیت 
در بانک هــای خصوصــی کــه 
قبلًا ســردمدار تخلــف در این 
بخش بودند نیز صــدق می کند.

مسئول صندوق شــعب یکی از 
بانکهــا درباره نرخ ســود در این 
بانک و بانک هــای دیگر این طور 
می گوید: الآن اکثر بانک ها سود 
۲۲-۲۳درصــدی می دهند؛ در 
یک مقطع کوتاهی بانک مرکزی 
اجازه داد نرخ ســود به ۳۰ درصد 
برسد که خیلی زود هم جمع شد.

خ سود احتمال تغییر نر
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